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aquí es gracias a la gestión que han hecho ellos, las gentes 
que han vivido en las zonas rurales, incluso los arroceros 
en la Albufera, que han gestionado nuestros campos, nues-
tros montes, que han gestionado lo mejor que han podido, y 
precisamente cuando hay a lo mejor alguna epidemia, como 
en el caso del botulismo, precisamente donde se daban no 
eran en las zonas que gestionaban los agricultores, sino en 
las zonas que gestionaban sus grupos pseudoecologistas.

La criminalización a través de legislaciones fanáticas lo que 
hace es crear un ambiente en zonas rurales desfavorables 
para la gente que huye de esas zonas porque solo encuen-
tran trabas burocráticas para su trabajo, se les demoniza su 
forma de vida rural y encima se les dice que son criminales. 
Estamos sufriendo una barbaridad de leyes que vienen escri-
tas por determinados teóricos de la ciudad, esos sí que son 
de moqueta verde, que son totalmente letales para el mundo 
rural . Todo esto no es favorable, arruina nuestras explotacio-
nes agrarias y, por lo tanto, produce más despoblación y nos 
ha hecho menos competitivos en relación a los productos que 
provienen de países terceros .

Así que, señorías del Botànic, no se inventen mentiras como 
que no hemos solicitado ayudas que no podíamos solici-
tar, que elijan bien a sus interlocutores, que al menos estén 
informados, por favor, o no se vayan de vacaciones, porque, 
como nosotros, no lo hemos hecho. No es que no haya-
mos trabajado en agosto, es que estamos intentando arre-
glar lo que ustedes han destrozado durante estos ocho años 
de gobierno, reuniéndonos y escuchando a agricultores, gana-
deros y pescadores, que están verdaderamente desesperados 
por la gestión que se ha venido realizando estos ocho años.

Pero, ya les digo, aquí me tienen para dialogar, si quieren, y 
para conseguir sacar las mejores soluciones para el sector 
primario, que solo espero que su orgullo no lo impida.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

 
La senyora presidenta:

Muchas gracias .

Compareixença de la consellera de Medi Ambient, Aigua, 
Infraestructures i Territori, senyora Salomé Pradas Ten, per a 
informar sobre les línies generals de la política que portarà a 
terme la conselleria, sol·licitada a petició pròpia (RE número 
576), a la qual s’acumula la sol·licitada pel Grup Parlamentari 
Compromís per a explicar les principals línies de treball de la 
conselleria al llarg de la present legislatura (RE número 318) 
i a la qual s’acumula la sol·licitada pel Grup Parlamentari 
Socialista per tal d’informar sobre les línies polítiques generals a 
desenvolupar des de la conselleria (RE número 334)

La senyora presidenta:

Pasamos al punto 2 del orden del día: comparecencia de 
la consellera de Medio Ambiente, Agua, Infraestructuras 
y Territorio, para informar sobre las líneas generales de la 
política que llevará a cabo la conselleria, solicitada a peti-
ción propia, registro de entrada número 576; acumulada 

a la comparecencia de la consellera de Medio Ambiente, 
Agua, Infraestructuras y Territorio, para explicar las prin-
cipales líneas de trabajo de la conselleria a lo largo de la 
presente legislatura, solicitada por el Grupo Parlamentario 
Compromís, registro de entrada número 318; acumulada a 
la comparecencia de la consellera de Medio Ambiente, Agua, 
Infraestructuras y Territorio, para informar sobre las líneas 
políticas generales a desarrollar desde la conselleria, soli-
citada por el Grupo Parlamentario Socialista, registro de 
entrada número 334 .

Tiene la palabra la honorable consellera de Medio Ambiente, 
Agua, Infraestructuras y Territorio .

Cuando quiera.

La senyora consellera de Medi Ambient, Aigua, 
Infraestructures i Territori:

Gràcies, senyora presidenta .

Diputats, diputades, molt bon dia a tots.

Com a consellera de Medi Ambient, Aigua, Infraestructures 
i Territori del nou Consell, de Carlos Mazón, tinc l’honor de 
comparéixer davant d’estes Corts Valencianes per a tras-
lladar-los les que seran les línies generals de la conselleria 
durant esta legislatura .

Senyories, la Comunitat Valenciana és una terra merave-
llosa per a viure i per a conviure, una terra que hem de cuidar 
i fer valdre. Per això, en primer lloc, permeten-me que agra-
ïsca davant d’esta cambra al president Carlos Mazón la seua 
confiança en mi per a formar part del seu Consell i donar-me 
l’oportunitat de treballar per la Comunitat Valenciana, la 
meua terra, a la qual estime enormement i en la qual crec 
fermament .

Sóc conscient que l’encàrrec de gestionar en una mateixa 
conselleria les àrees de medi ambient, aigua, infraestructures 
i territori és una gran responsabilitat i, al mateix temps, un 
repte apassionant, que, creguen-me, assumisc amb les ganes 
i la forta convicció que treballar pel millor futur per als valen-
cians, alacantins i castellonencs sempre val la pena.

En 2014 vaig tindre l’honor de ser directora general de Medi 
Natural. Per tant, torne a com a consellera a una casa que 
conec, composta de grans professionals en els quals ara m’he 
retrobat. I vull dir-los que per a esta important feina em 
trobaran, tant a mi com a tot el meu equip, disposats al diàleg 
i al consens i treballant cada dia per tots i cada un dels ciuta-
dans de la Comunitat Valenciana, visquen on visquen, pensen 
com pensen, perquè treballarem per a tots. (Aplaudiments)

Señorías, paso a trasladarles las que serán las líneas gene-
rales que orientarán nuestra acción de gobierno durante 
esta legislatura y que comparten un denominador común: 
el cuidado de nuestra tierra y la creación de oportunidades 
para los ciudadanos de la Comunitat Valenciana .

Vamos a actuar sin complejos en cuatro líneas estratégi-
cas: en primer lugar, desde la convicción de que protec-
ción del medio ambiente y desarrollo social y económico son 
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perfectamente compatibles; en segundo lugar, ejerciendo 
una defensa firme del agua necesaria para nuestra tierra; 
en tercer lugar, configurando nuestro territorio desde una 
visión integral y estratégica de sus posibilidades, que nos 
permita generar competitividad para hacer que la Comunitat 
Valenciana sea una tierra que atraigan inversiones, y, en 
cuarto lugar, ejecutando las infraestructuras y proyectos que 
necesita esta tierra y que durante los ocho años del Botànic 
quedaron en el olvido. Y todo ello lo vamos a hacer desde el 
sentido común, siendo conscientes de la realidad que vivi-
mos, desde el diálogo y el consenso y con unidad de acción .

Señorías, desde que inicié esta etapa hace dos meses estoy 
recorriendo nuestro territorio, al igual que mi equipo, porque 
la realidad hay que palparla en cada lugar y junto a las perso-
nas que mejor la conocen. Vamos a tomar decisiones de la 
mano de todos aquellos que quieran, como nosotros, hacer 
una mejor Comunitat Valenciana . Se ha acabado el gober-
nar con estridencias, prohibiciones y de espaldas a nues-
tros municipios y sociedad civil . Voy a desarrollar una polí-
tica cercana, municipalista, en contacto directo con nuestros 
agentes sociales y económicos, en constante colaboración 
con nuestras instituciones, nuestras diputaciones y, especial-
mente, con nuestros 542 municipios, que son los que mejor 
conocen sus necesidades . Por eso, en estos dos meses, ya nos 
hemos reunido con más de cincuenta ayuntamientos .

También somos conscientes del importante papel que 
juegan las instituciones europeas, con las que vamos a estar 
en contacto directo para desarrollar proyectos estratégi-
cos. Y, por supuesto, nos mantendremos vigilantes respecto 
a la responsabilidad del gobierno central con la Comunitat 
Valenciana .

Señorías, iré donde haga falta y ante quien haga falta para 
defender los intereses de nuestra tierra, que siempre estarán 
por delante de cualquier otro interés. (Aplaudiments)

También quiero trasladarles que aunar de nuevo la gestión de 
las infraestructuras, el territorio, el medio ambiente y el agua 
es la manera más eficaz y eficiente de llevar a cabo las políti-
cas y proyectos que necesitamos. Estamos hablando, seño-
rías, de áreas que no deben estar enfrentadas, sino coordina-
das para, en cada caso, hallar la mejor solución posible para 
fomentar el desarrollo que favorece nuestra productividad 
y, con ella, nuestro nivel de vida y hacerlo, además, desde la 
sostenibilidad ambiental. Y esto no es un deseo ni una casua-
lidad, sino un mandato que recibimos de los valencianos, 
cuando decidieron, el pasado 28 de mayo, que se terminara 
el tiempo de la parálisis y de las posiciones antagónicas entre 
dos caras de la misma moneda, por culpa de un proteccio-
nismo mal entendido y peor ejecutado .

Senyories, protecció del medi ambient i el progrés social i 
econòmic són perfectament compatibles; es diu «desen-
volupament sostenible». Estem plenament convençuts que 
es pot conciliar la preservació del nostre medi amb la crea-
ció de les infraestructures necessàries, projectes i, en defi-
nitiva, amb la creació de futur i oportunitats per a la nostra 
terra . El presumpte ecologisme, només fonamentat en crite-
ris ideològics i oportunisme polític, ens ha portat al retro-
cés i ha suposat un fre en la nostra economia . (Aplaudiments) 
En estos dos últims anys, senyories, s’han perdut oportu-
nitats de protegir el medi natural amb criteris racionals i de 
compatibilitat d’usos. La política de prohibició absoluta i de 

desenteniment ha portat a l’abandó i a l’estancament de la 
nostra terra . I, per això, senyories, obrim un temps nou, on 
la protecció anirà unida a la gestió del nostre medi i a fer-lo 
compatible amb el desenvolupament de la nostra terra.

Els anuncien que durem a terme una revisió de la normativa 
que farà compatible la protecció del medi ambient amb l’arri-
bada d’inversions a la Comunitat Valenciana . (Aplaudiments) 
S’ha acabat el prohibir per prohibir. Senyories, posem fi a 
l’«ecologisme del saló» per a passar a l’«ambientalisme de la 
raó». (Aplaudiments)

Senyories, el nostre medi ambient no és patrimoni particu-
lar de cap partit polític, no; és patrimoni de tots els ciutadans 
d’esta terra . El nostre medi natural és un bé comú i un tresor 
per a totes les persones que vivim a la Comunitat Valenciana 
i els que ens visiten. Per això, la seua posada en valor serà un 
pilar essencial per al Consell de Carlos Mazón .

Els anuncie que posarem en marxa el primer pla de divul-
gació dels parcs naturals de la Comunitat Valenciana . Les 
nostres vint-i-dos joies de la naturalesa mereixen estar 
cuidades i obertes al públic per al seu coneixement i gaudi . 
(Aplaudiments) Anem a obrir els parcs naturals, de nou . 
Trencarem la cuirassa que s’ha creat sobre els nostres parcs, 
sobre la base d’un fals proteccionisme . Els nostres parcs 
han de poder ser coneguts pels ciutadans, especialment els 
més joves, és la millor forma que s’aprecien els seus valors 
i es fomente la seua defensa. La voluntat del Consell és que 
siguen un pol d’atracció perquè es valore i conega el nostre 
medi natural sempre, sempre, des del respecte pel nostre 
medi ambient .

Els parcs naturals són una potent eina per a la conscienci-
ació ambiental i també per a la lluita contra la despoblació . 
Per això, potenciarem la seua divulgació i la seua visita de 
manera sostenible, així com apostarem pel turisme de natu-
ralesa generador d’ocupació verda . També durem a terme un 
programa de recuperació i modernització de les instal·lacions 
dels nostres parcs, especialment dels centres d’interpretació 
que, en molts casos, s’han quedat antiquats i amb el contin-
gut desfasat .

D’altra banda, ens hem trobat en el fet que la majoria dels 
plans d’ordenació dels recursos naturals, els PORN, i els 
plans rectors d’ús i gestió, els PRUG, dels nostres parcs natu-
rals han quedat obsolets i no s’han revisat en estos anys. 
Lamentablement, s’han utilitzat instruments normatius i de 
gestió no per a solucionar problemes, sinó per a crear-ne 
d’altres allí on no existien. Per això, els anuncie que inicia-
rem un pla de revisió de les normes reguladores dels nostres 
parcs, des de l’equilibri entre la protecció del medi ambi-
ent i la promoció de l’ús públic compatible i el desenvolupa-
ment sostenible i, com no pot ser d’una altra manera, de la 
mà de tots els agents implicats, de tots . (Aplaudiments) I, en 
esta direcció, en esta direcció, fa unes setmanes ja anuncià-
vem la redacció d’un nou PORN de la Serra Gelada o del Prat 
de Cabanes-Torreblanca perquè, des del respecte del medi 
ambient, puguem avançar en la compatibilitat d’usos.

També, com vaig anunciar fa uns dies, iniciarem un nou pla 
d’ordenació de recursos naturals del Túria per a resoldre el 
planejament insostenible, jurídicament i tècnicament, que 
va plantejar el Botànic. I és que una de les primeres herèn-
cies que vam rebre del Botànic va ser en forma de sentències. 
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Tres, tres demolidores sentències –ahir va arribar l’última 
a la conselleria–; tres demolidores sentències del Tribunal 
Superior de Justícia de la Comunitat Valenciana que tomben 
el PORN del Túria per haver-se elaborat des del sectarisme, 
sense base científica i a esquena dels municipis afectats 
(aplaudiments) i que ens obliguen a iniciar de zero l’ordenació 
de recursos naturals del Túria. Quin empastre! Anem a desju-
dicialitzar la tramitació del PORN perquè el Túria tinga, com 
més prompte millor, la ferramenta que ordena els seus recur-
sos naturals . (Aplaudiments)

També des de zero haurem de començar els treballs del nou 
pla regulador d’ús i gestió de l’Albufera, la nostra joia de la 
corona de la naturalesa en l’àmbit autonòmic . El PRUG és 
una eina bàsica per a la gestió dels recursos i els usos d’este 
espai únic en el món, d’alt valor ecològic, però també etno-
lògic. En 2014, quan vaig directora general de Medi Natural, 
vam impulsar l’aprovació d’un nou PORN i un PRUG de l’Al-
bufera. Després de mesos d’ardu treball i en un alt grau d’ac-
ceptació i consens, vam deixar el PRUG elaborat i en exposi-
ció pública; (soroll de papers) ací el tenen. Si és que no calia, no 
calia treballar molt més. Ací tenen el PRUG que vam publicar 
en el 2014 . I, durant estos anys, el Botànic no ha fet res per a 
aprovar el PRUG de l’Albufera, res .

Senyories, hui em reafirme davant de vostés en el meu 
compromís que l’Albufera, d’una vegada per sempre, tinga el 
seu PRUG . (Aplaudiments) I hui, a la casa de tots els valenci-
ans i davant de tots vostés, signe l’inici dels tràmits per a la 
redacció del nou PRUG de l’Albufera . (Aplaudiments) El PRUG 
de l’Albufera per fi serà una realitat i ho serà en un Consell 
presidit per Carlos Mazón . (Aplaudiments) Els espere a tots en 
este apassionant repte, al qual em sume la primera perquè, si 
hi ha alguna cosa que m’entusiasma és defensar allò nostre, 
allò autènticament nostre i l’Albufera és molt nostra i molt 
autèntica.

Y, señorías, el 56 % del territorio de la Comunitat Valenciana –
es un dato que sorprende–, 1,3 millones de hectáreas, es fores-
tal. Semejante magnitud obliga a diseñar políticas para gestio-
nar adecuadamente este patrimonio y que estas sean asumibles, 
eficaces, eficientes y consensuadas, es decir, hacer lo contrario 
de lo que se ha hecho durante estos últimos ocho años.

Les anuncio que abordaremos una reforma de la norma-
tiva forestal de la Comunitat Valenciana, a fin de hacer posi-
ble una gestión forestal sostenible, fundamental para luchar 
contra la despoblación, crear empleo verde y que, a su vez, 
sea una herramienta de lucha y prevención de los incendios 
forestales . (Aplaudiments)

También queremos avanzar en la compatibilidad de los 
usos recreativos y deportivos de nuestros montes –se hizo 
mucho en nuestra última legislatura–, con una normativa que 
compagine la protección con los usos del monte y, entre ellos, 
las acciones deportivas. (Aplaudiments) Porque los deportis-
tas también tienen derecho disfrutar de nuestros montes, 
claro que sí.

Señorías, en su día, inicie el diálogo con la Plataforma 
Forestal Valenciana y con los ingenieros de montes y no se ha 
mantenido en estos ocho años y ha sido por pura ideología y 
sectarismo . Pues, bien, ha llegado el momento de retomar el 
diálogo y de trabajar de la mano de quienes mejor conocen 
nuestros bosques. (Aplaudiments)

Y, señorías, también les anuncio que vamos a apoyar deci-
didamente a nuestros agentes medioambientales, dotán-
dolos de los recursos que necesitan y dignificando su 
profesión, con el prestigio que merecen, (aplaudiments) 
porque son una figura esencial para el cuidado de nues-
tro medio natural y forestal. Desde aquí, todo mi agra-
decimiento y reconocimiento hacia la encomiable labor 
que ejercen nuestros agentes medioambientales de la 
Generalitat Valenciana .

Y, señorías, también les avanzo que vamos a apoyar de forma 
decidida la caza, como siempre lo hemos hecho cuando 
hemos gobernado . (Aplaudiments) La caza es una de nues-
tras tradiciones más consolidadas y la vamos a defender . 
La caza es una actividad cinegética, ordenada, que supone 
un elemento más que nos ayude a la conservación de nues-
tro patrimonio natural y rural, a la vez que pone en valor 
sus espacios y supone una fuerte y una fuente de activi-
dad económica y riqueza que, además, permite, entre otros, 
disminuir daños en la agricultura o incluso la contención del 
riesgo de accidentes ante superpoblaciones, como la del 
jabalí .

En mis primeros días como consellera me reuní con la 
Federación de Caza de la Comunitat Valenciana, retomando 
un diálogo que nunca debería haberse interrumpido. Y, en 
este sentido, les anuncio que estamos trabajando juntos, con 
la federación, para avanzar en la tecnificación de los caza-
dores y en una mejora de las condiciones de la caza y de los 
procedimientos administrativos inherentes a la misma, todo 
a fin de que los avances y mejoras redunden en beneficio de 
una actividad que no solo es cinegética, sino que también 
deportiva, divulgadora de los valores naturales, sinónimo 
de cuidado de nuestro medio y generadora de dinamismo 
económico, allí donde se practica. Señorías, se ha acabado 
el tiempo de la criminalización de la caza en la Comunitat 
Valenciana . (Aplaudiments)

Y, señorías, todo esto es compatible con una auténtica polí-
tica de protección animal, sin estridencias. Hay que dejar 
atrás capítulos como el proyecto estrella ecologista del 
Botànic con los burros del Desert de les Palmes, que acabó 
con la desnutrición, enfermedad e incluso muerte de algu-
nos de ellos, que recuerdo son una especie en extinción. 
(Aplaudiments) Ese triste episodio fue un desastre, conse-
cuencia del falso animalismo y ecologismo, que no se 
puede repetir. Nosotros sí creemos en el verdadero bien-
estar animal, tanto de la fauna silvestre como de los anima-
les de compañía . Por ello, revisaremos, desde la sensatez, la 
ley de protección animal y llevaremos a cabo un ambicioso 
plan de concienciación y contra el abandono de los animales . 
(Aplaudiments)

Y, en cuanto a nuestra vida y flora silvestre, pondremos en 
marcha acciones para proteger a nuestras especies autóc-
tonas frente a las invasoras. Y, además, vamos a potenciar, 
a través de la colaboración público-privada, la responsabili-
dad social corporativa en el ámbito del medio ambiente, para 
que la actividad económica no implique un menoscabo con 
nuestro medio animal, sino que lo refuerce, con la protec-
ción de nuestro hábitat y nuestra fauna . Muestra de ello son 
las reuniones que ya hemos mantenido en estas semanas 
para tratar, entre otros temas, de la seguridad de las aves en 
migración, a su paso por zonas con redes de electrificación.
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Señorías, desde la conselleria de medio ambiente, abordare-
mos otra importante tarea, la de desatascar miles, miles de 
solicitudes y expedientes ambientales sin resolver, hereda-
dos del Botànic .

El anterior gobierno creó direcciones generales que queda-
ban muy bien sobre el papel, pero que luego no se dotaban de 
recursos suficientes y que además estaban enfrentadas con 
otras direcciones generales de su mismo gobierno . El falso 
ecologismo del Botànic ha generado un caos administrativo 
que ahora nos toca resolver.

Les pongo el ejemplo de la antigua Dirección General de 
Transición Ecológica, de la que hemos recibido más de treinta 
y tres mil solicitudes, para la instalación de placas solares 
y baterías en viviendas, aún sin resolver . Para solucionarlo 
estamos diseñando un plan de choque para tramitar todas las 
solicitudes hasta que se agoten los fondos disponibles para 
ello . (Aplaudiments)

Pero les podría hablar también del importante atasco de expe-
dientes de gestores de residuos, por tramitar, o las autorizacio-
nes ambientales integradas . Pues bien, ya estamos en la tarea 
de evacuar todo ello, para lo que reforzaremos el personal ya 
que sin la tramitación de estas autorizaciones se genera una 
parálisis en sectores económicos de gran importancia .

Como siempre, tiene que llegar un gobierno del Partido 
Popular para arreglar los desaguisados de la izquierda. 
(Aplaudiments)

Y, por otra parte, abordaremos el Plan integral de resi-
duos, el PIR de la Comunitat Valenciana, sin sectarismos ni 
imposiciones .

Además les anuncio que vamos a modificar la ley del cambio 
climático, cuyo contenido se nutre de mucha palabrería, y 
poca aplicación, y está generando incertidumbre y dudas. 
(Aplaudiments)

Y vamos a darle un giro a las políticas de educación ambien-
tal para modernizarlas y adaptarlas a los nuevos usos sociales 
y tecnológicos, porque la mejor arma para proteger nuestro 
medio no es la prohibición, es la educación . (Aplaudiments)

Señorías, creo que queda claro cuál es nuestro compromiso. 
Los ciudadanos nos han votado para que el cambio se note 
en la Comunitat Valenciana, y el cambio se va a notar en la 
Comunitat Valenciana .

Por ello también regresa un gobierno comprometido con el 
agua para esta tierra. El agua es fundamental para que todos 
podamos vivir y crear riqueza. Sin agua no hay vida y no hay 
futuro. Sabemos de lo necesaria que es y de la escasez a que 
se enfrenta nuestra tierra, especialmente en la provincia de 
Alicante . El agua no puede ser un arma de confrontación, sino 
que una herramienta de solución y desarrollo.

Por eso el presidente Mazón anunció, hace unos días, la 
creación de la mesa del agua de la Comunitat Valenciana en 
la que participen las administraciones, universidades y agen-
tes sociales y económicos, con el objetivo de que llegue el 
agua necesaria a nuestra tierra, porque detrás del agua hay 
vidas y familias. Por ello no podemos consentir más recortes 
injustificados.

Y es que, señorías, en los últimos meses venimos sufriendo 
continuados recortes arbitrarios del trasvase Tajo-Segura 
por parte del Gobierno de España, acrecentando la deuda 
hídrica que resta competitividad a nuestro tejido empre-
sarial y frena nuestro desarrollo social. Y, como ya hemos 
anunciado, vamos a defender cada gota de agua, vamos a 
recurrir cada uno de los recortes y defenderemos el tras-
vase donde haga falta y las veces que haga falta con todos 
los medios a nuestro alcance, desde una estrategia de 
defensa integral del agua en tres ámbitos: el social, en coor-
dinación con regantes y agricultores; el institucional, con 
unidad de acción, junto al resto de administraciones y, si 
fuera necesario, el judicial para defender en los tribunales 
los recortes ideológicos del gobierno .

También nos comprometemos con poner en marcha las obras 
pendientes del trasvase Júcar-Vinalopó tras ocho años de 
parálisis del Botànic .

Señorías, por otro lado, no podemos olvidarnos de las conse-
cuencias que genera el agua en exceso cuando no se dispone 
de las infraestructuras adecuadas . Les recuerdo la catástrofe 
en la Vega Baja que produjo la DANA en el 2019, asolando 
municipios y causando un daño económico incalculable y, por 
desgracia, a cabo también con vidas humanas . Por ello vamos 
a impulsar las medidas que hagan que el agua no sea un 
elemento de destrucción, sino que de riqueza. En ese sentido 
nos comprometemos con reactivar e impulsar los proyec-
tos para hacer frente a avenidas de agua y posibles inunda-
ciones y que nos hemos encontrado paralizados y guardados 
en cajones, llenándose de polvo. Pues los vamos a reactivar, y 
será el Consell de Carlos Mazón .

Y señorías, que nuestro clima está cambiando y que los fenó-
menos que se producen son cada vez más extremos, es una 
realidad evidente . Por ello debemos elaborar una estrate-
gia de adaptación activa al cambio climático ante las situacio-
nes de escasez de agua y la ferocidad de los fenómenos que 
ya estamos sufriendo, y esta respuesta debemos darla desde 
una visión integral y amplia de todos los recursos a nuestro 
alcance .

Por ello, si me lo permiten una vez más, tengo que recono-
cer el gran acierto del presidente Mazón en incluir de forma 
conjunta medio ambiente, agua, infraestructuras y territo-
rio dentro de una misma conselleria, pues no se puede hacer 
una planificación hidrológica eficaz y que garantice seguridad 
sin tener en cuenta las infraestructuras necesarias, las carac-
terísticas y composición del territorio y su integración en el 
medio ambiente .

Además quiero trasladarles que, en materia de agua, segui-
remos apostando por la depuración, como venimos haciendo 
desde 1995, y apoyando a la EPSAR, que juega un papel 
fundamental en este ámbito. Y ya les anuncio que vamos a 
elaborar el tercer Plan director de saneamiento y depuración 
de la Comunitat Valenciana .

Y por último, no puedo acabar esta parte de la intervención 
sobre el agua sin referirme al engaño, repito, el engaño, del 
Botànic con el canon del agua . En 2022 anunciaron, anun-
ciaron, la suspensión y exención del canon del agua, pero 
lo que realmente hicieron fue aplazar el pago en el tiempo, 
creando una deuda que traspasaron al siguiente gobierno 
y especialmente a las familias de la Comunitat Valenciana . 
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(Aplaudiments) El engaño del Botànic, el engaño del Botànic 
con el canon del agua es solo un ejemplo más de su trile-
rismo en la gestión que ahora estamos destapando y cuyas 
consecuencias están pagando ahora todos los valencia-
nos. Porque, que quede claro, si el recibo del agua ha subido 
en la Comunitat Valenciana es por culpa del engaño del 
Botànic . (Aplaudiments) Y ahora, nos toca arreglarlo a noso-
tros, con sensibilidad y sentido del deber –por cierto, lo que 
no hicieron ustedes–, por eso a fin de atenuar los efectos 
del engaño del Botànic en el recibo del agua y en el bolsi-
llo de miles de familias, les anuncio que mañana el Pleno del 
Consell aprobará un decreto ley para ampliar a 36 meses los 
plazos de prorrateo para el pago de la cantidad aplazada, 
duplicando el plazo que estableció el Botànic. Y además 
condonaremos el 30 % de la cantidad que se aplazó a aque-
llas personas que se encuentren en situación de vulnera-
bilidad (aplaudiments) y condonaremos un 50 % de la cuota 
aplazada a los vulnerables severos, personas vulnerables que 
a ustedes, que a ustedes, señorías del Botànic, no les impor-
taron porque no aparecían en sus decretos.

Ustedes, lo único que hicieron, es jugar con fines electoralis-
tas con un servicio público básico como es el agua . Engañaron 
a miles de familias valencianas y ahora, encima, tienen el 
descaro de pedirnos soluciones y explicaciones . Tremendo .

Por el contrario, el Consell de Carlos Mazón sí está compro-
metido con los ciudadanos de esta tierra y, especialmente, 
con los más vulnerables. Y por eso vamos a bajarles de 
forma real, efectiva y con sentido social, el recibo del agua. 
(Aplaudiments)

Senyories, senyories, el president Carlos Mazón va confor-
mar amb molta sensatesa les àrees d’esta conselleria, perquè 
medi ambient, aigua, infraestructures i territori, com els he 
dit abans necessiten abordar-se d’una manera conjunta i amb 
un criteri únic . Ser capaços d’unir baix un mateix criteri i una 
mateixa visió integral el nostre medi ambient i el nostre terri-
tori, la gestió del nostre recurs de l’aigua i la creació d’infra-
estructures ens permet ser també més àgils i eficaços. Unir 
criteri i acció ens permetrà ser més sensibles amb el nostre 
territori i amb el nostre medi, al mateix temps que més 
competitius i atractius per a la inversió.

Ningú vol invertir en un lloc on sols li posen traves i on hi ha 
un govern que no té clar què és el que vol. Així ha funcionat 
esta terra durant huit anys, però hui, la Comunitat Valenciana 
torna a mirar el futur amb ambició i amb la seguretat que 
recuperarem la competitivitat per a esta terra, perquè torne 
a ser el millor lloc del món per a viure i per a invertir. Hem 
de ser capaços d’utilitzar amb sentit comú les possibilitats 
del nostre territori per a fer una Comunitat Valenciana més 
connectada i còmoda per a viure, que ens permeta guanyar 
en igualtat i generar més oportunitats, i que siga atractiva per 
a la inversió, que, en definitiva, és crear prosperitat i futur.

Hem d’entendre el nostre territori com una ferramenta 
d’oportunitat i progrés . Per això, des del Consell de Carlos 
Mazón, estem compromesos a gestionar el nostre territori 
des d’una visió integral per a guanyar competitivitat elimi-
nant traves administratives.

En primer lloc, des de la unificació de criteri i la unitat d’ac-
ció, es va a acabar això de tindre un criteri diferent sobre 
un mateix tema dins de la mateixa administració, que és el 

que passava amb vostés. Mostra d’açò és la decisió que hem 
pres d’unir en una mateixa direcció general les exempcions 
administratives d’urbanisme i les encarregades d’emetre les 
declaracions d’impacte ambiental i els informes de paisatge . 
Amb això acabem amb les interpretacions contradictòries de 
la mateixa normativa que succeïen en l’anterior govern i que, 
a més d’una imatge lamentable, només generava desconfi-
ança en el ciutadà i les empreses que acabaven desistint i 
buscant altres llocs on invertir.

I, en segon lloc, per a fer un territori més competitiu, necessi-
tem ser més àgils i eliminar traves burocràtiques, traves que 
acaben estancat procediments i llastrant oportunitats . Amb 
eixe propòsit, executarem un pla de simplificació de la buro-
cràcia administrativa en el qual, entre altres qüestions, modi-
ficarem la LOTUP per a simplificar tràmits, agilitzar procedi-
ments i reduir temps de resolució d’expedients urbanístics.

En definitiva, les empreses que vulguen invertir de manera 
sostenible en el nostre territori trobaran les portes ober-
tes, absència de prejudicis, agilitat en la gestió i simplificació 
administrativa. El que és el mateix, com bé diu el president 
Mazón, canviarem el go home de Compromís pel welcome to 
Comunitat Valenciana del govern del canvi . (Aplaudiments)

Per altra part, senyories . . . (Veus) Comunitat Valenciana, per 
favor, (rient) no estem en Mèxic . Per altra part, senyories, l’or-
denació en l’àmbit territorial de la Comunitat Valenciana serà 
un dels aspectes claus d’esta legislatura . Per això els plans 
d’acció territorial s’impulsaran de la mà dels ajuntaments, 
cap a un urbanisme més pròxim a la realitat social, més vincu-
lat a afavorir projectes concrets i més simplificador sempre 
compatibilitzant desenrotllament i protecció ambiental.

Senyories, s’han acabat les imposicions en matèria territo-
rial i, seguint esta línia, anem a secundar i afavorir la implan-
tació d’aquells projectes que tinguen un caràcter territorial 
estratègic i que aporten a la Comunitat Valenciana la instal-
lació d’empreses i activitats avançades tecnològicament d’alt 
valor afegit, ambientalment sostenibles i generadores d’ocu-
pació de qualitat. L’actual Consell treballarà per a impulsar la 
creació de pols logístics i parcs empresarials, en els quals la 
Generalitat actue des del punt de vista territorial i urbanís-
tic a fi de poder disposar d’un sòl de qualitat i ben connectat 
a les xarxes viàries i nodes de comunicació, que siga atractiu 
per a la implantació d’empreses de tota classe, amb producci-
ons d’alt valor afegit, i que generen ocupació qualificada i de 
qualitat.

I tot això ho farem des d’una concepció de l’urbanisme, del 
desenrotllament del territori, pròxim a la realitat social dels 
municipis, en constant diàleg amb estos i respectant i prote-
gint aquells valors que els diferencien i els fan únics. Per 
això també estarem pendents dels projectes, com els de les 
instal·lacions fotovoltaiques, perquè els interessos territori-
als ambientals i paisatgístics de la Comunitat Valenciana, i el 
seu futur desenrotllament econòmic i social, vagen sempre 
de la mà .

Y señorías, no hay competitividad ni desarrollo socioe-
conómico de nuestro territorio sin infraestructuras estra-
tégicas que al mismo tiempo nos permitan disponer de un 
transporte moderno y de calidad . Ello es condición esen-
cial para la cohesión territorial de la Comunitat Valenciana . 
La vertebración eficaz de nuestro territorio es vital para 
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generar oportunidades, empleo y luchar contra la despo-
blación. Señorías, la movilidad ha sido a lo largo del tiempo 
una constante para el desarrollo de la sociedad y hoy, en la 
era de la conectividad, cobra más relevancia que nunca. Una 
buena movilidad es sinónimo de futuro, oportunidades, y es 
esencial para garantizar la igualdad. Y también es importante 
una buena política de logística, que fomente la competitivi-
dad y creación de oportunidades en nuestra tierra.

Lamentablemente, durante ocho años, el Botànic ha dejado 
el futuro de esta tierra guardado en cajones. (Aplaudiments) 
Así nos lo hemos encontrado, con proyectos como la ronda 
de Castellón o la de Elx, la mejora de accesos a núcleos esen-
ciales para nuestro modelo productivo, como Peñíscola, 
Xàbia, Torrevieja o el eje de la cerámica, o un acceso seguro 
desde la carretera nacional a Morella. Todo esto ha quedado 
paralizado, pero nos hemos comprometido a reimpulsarlo.

Señorías, ha llegado el momento de volver a poner en marcha 
a la Comunitat Valenciana . (Aplaudiments) Y fue un Consell 
del Partido Popular quien llevó a cabo el Tram de Castelló y el 
Tram d’Alacant, del que, por cierto, acabamos de celebrar su 
XX aniversario. Y también dimos... (Veus)

 
La senyora presidenta:

Señorías, por favor .

 
La senyora consellera de Medi Ambient, Aigua, 
Infraestructures i Territori:

 . . .un gran impulso al desarrollo de Metrovalencia, con nuevas 
líneas, y en esa tarea vamos a seguir terminando la línea 10 
como un gran eje que vertebre València de norte a sur.

Por su parte, en Alicante, entre otras acciones, conectaremos 
la estación de Luceros y la de Renfe Adif, y vamos a seguir 
adelante con los trabajos previos para la prolongación del 
Tram hacia Sant Joan d’Alacant y Mutxamel. Y también en 
la provincia de Alicante nos hemos comprometido a conec-
tar de forma tranviaria e integral el área de la Marina . Va a 
llegar por fin esa conexión tranviaria e integral a la Marina. Y 
la semana pasada anunciamos que incluiremos en los presu-
puestos de 2024 los estudios técnicos para dotar a Elche de 
Tram, cuya primera fase queremos tener finalizada en esta 
legislatura . (Aplaudiments)

Y en Castellón estamos retomando los planes de expansión 
del Tram que tenía el Consell del Partido Popular y que olvidó 
el Botànic. Sí, que olvidó el Botànic. De manera que estamos 
empezando a trabajar en la prolongación de la actual línea 1 
desde el Grau de Castelló a las playas y para una nueva línea 
2 entre Castellón, Almassora y Vila-real, a través del Bulevar 
de la Plana . (Aplaudiments)

Y, como les he dicho, vamos a reivindicar del Gobierno de 
España que ejecute las infraestructuras necesarias para esta 
tierra. Es esencial que el gobierno cumpla con el plan de 
Cercanías de la Comunitat Valenciana de 2017, por cierto, 
de un gobierno del Partido Popular, dotado con 1.400 millo-
nes de euros, y que ha quedado en el olvido con la llegada 
del gobierno de Sánchez, que tiene todavía hoy el 80 % de 
las inversiones pendientes. Nosotros no queremos ser más 

que nadie, pero tampoco menos. Así que vamos a reclamar 
al gobierno central el plan de Cercanías, pero también que 
apueste decididamente por infraestructuras clave, como la 
prolongación de la A7 en Castellón o la conexión ferroviaria 
con el aeropuerto de Alicante-Elche. Y, en especial, quiero 
recalcar nuestro compromiso con el corredor mediterráneo . 
Vamos a reivindicar celeridad en las obras . Es crucial para 
trasladar personas y mercancías desde el sur de España al 
corazón de Europa, pasando por la Comunitat Valenciana, y 
también es clave para que dispongamos de una alta veloci-
dad regional. Sí, señorías, queremos Corredor Mediterráneo 
y lo queremos cuanto antes. (Aplaudiments)

Senyories, mobilitat per a nosaltres és sinònim d’oportuni-
tat. I per això la nostra visió se centra a garantir que cada 
ciutadà tinga accés a un sistema de transport eficient, soste-
nible i accessible, que millore la seua qualitat de vida i 
promoga la inclusió . Quant al servei de transport d’autobús, 
ens hem trobat amb el 90 % de les concessions sense adju-
dicar . Esta desídia i abandó del Botànic ens deixa amb un 
gran nombre de contractes d’emergència que s’han convertit 
en pagaments fora de contracte. La mala gestió del Botànic 
ens costarà a tots els valencians 27 milions d’euros en paga-
ments de factures sense contractes, ojo . (Aplaudiments)

Sí, sí, i davant d’este panorama, executarem un pla de renova-
ció de les concessions amb una inversió de 400 milions d’eu-
ros per a adquirir 600 autobusos, entre models completa-
ment elèctrics, híbrids i, en menor mesura, convencionals . 
El nostre repte és que els 542 municipis de la Comunitat 
Valenciana tinguen un servei de transport interurbà modern, 
eficaç, eficient i sostenible.

D’altra banda, anem a supervisar i desenrotllar els dife-
rents PMUS, els plans de mobilitat urbana sostenible, a les 
nostres ciutats des del diàleg i el sentit comú. A més, ens 
preocupa especialment l’estat de les estacions d’autobusos . 
Impulsarem la seua millora i modernització, garantint instal-
lacions segures, netes i accessibles per a tots els usuaris . I 
estarem al costat de les empreses de transport por carre-
tera, a fi d’habilitar noves àrees de descans i estacionament 
de camions en òptimes comissions i condicions, perquè ho 
mereixen, ho mereixen els transportistes que dia a dia trans-
porten els nostres aliments . (Veus)

És que, si continuen parlant, jo no puc centrar-me.

 
La senyora presidenta:

Por favor, mantengamos silencio, que no se distraiga la 
oradora .

Muchas gracias .

 
La senyora consellera de Medi Ambient, Aigua, 
Infraestructures i Territori:

Gràcies .

Com deia, com deia . . . Per favor . Com deia, estarem al costat 
de les empreses de transport per carretera a fi d’habili-
tar, com ens van demanar la mateixa setmana passada, 
noves àrees de descans i estacionament de camions . També 
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obrirem una ronda de contactes amb el sector del taxi per 
a garantir el millor servei de transport públic per als nostres 
ciutadans .

Senyories, les xarxes viàries resulten crucials perquè ens 
comuniquen i ens vertebren a tots els municipis de la 
Comunitat Valenciana, i per tal que servisquen de suport 
a l’economia productiva. Com no vull allargar-me massa, 
només els donaré alguns exemples d’obres que impulsarem i 
que faran les nostres carreteres més segures. Entre elles, vull 
destacar la ronda de Carlet, que començarem i acabarem, 
l’impuls a les rondes de Vilamarxant, o la variant de Tavernes 
de Valldigna, l’impuls al desdoblament de la CV-60 entre 
l’Olleria i el Morquí, i la solució de l’enllaç també en l’AP-7, en 
la mateixa carretera . I l’impuls al desdoblament en la CV-95 
als trams de Xacarella, Los Montesinos, Torrevieja, Hospital . 
I en Castelló impulsarem des de projectes més senzills com 
una rotonda entre Benicarló i Peníscola, com altres més 
ambiciosos com la ronda de Figueroles, el desdoblament de 
la CV d’accés a Peníscola o la millora i condicionament de la 
CV d’accés a Morella .

Estos són només alguns exemples del compromís de Carlos 
Mazón amb les nostres carreteres i per millorar la mobili-
tat i la vertebració en la Comunitat Valenciana . A més, impul-
sarem els projectes urbans i interurbans de la Comunitat 
Valenciana, com per exemple construirem el bulevard de la 
Plana, la culminació de la ronda Oest de Castelló o la ronda 
Sud d’Elx. I tot de la mà dels ajuntaments, i d’ahí que hàgem 
posat en marxa la Direcció General d’Infraestructures i 
Projectes Urbans . I en eixe ànim de vertebració territorial 
i cohesió del nostre territori, jugaran un paper fonamental 
les nostres comarques de l’interior, amb les quals tenim un 
compromís inequívoc.

I, senyories, un altre element d’un sistema integral de mobi-
litat són els aeroports. I en eixe sentit, vull fer una menció 
especial al nostre aeroport de Castelló, que va ser tan infa-
mat i ha resultat ser una infraestructura útil i d’èxit, i que ha... 
(Veus) Sí? Ho repetisc. L’aeroport de Castelló, que va ser tan 
infamat i ha resultat ser una infraestructura (aplaudiments) 
útil i d’èxit. I que ha guanyat en nombre de rutes, batent en 
juliol d’enguany el seu rècord de passatgers . (Veus) Bé .

La senyora presidenta:

Señorías . . .

La senyora consellera de Medi Ambient, Aigua, 
Infraestructures i Territori:

Potenciarem... Infamat, que vergonyós, en fi... (Veus)

La senyora presidenta:

Señorías, por favor .

La senyora consellera de Medi Ambient, Aigua, 
Infraestructures i Territori:

Ja? Gràcies .

Bé, potenciarem les diferents vies d’activitat de l’aeroport 
i avançarem en l’estratègia de diversificació. Es tracta que 
l’aeroport, a més de ser una ferramenta per a atraure més 
turisme i facilitar la mobilitat dels castellonencs, siga un 
focus d’oportunitats per a l’ocupació, la innovació i la forma-
ció, i cada vegada més serveis a usuaris d’esta i d’altres comu-
nitats . Per això apostarem per la creació de millors acces-
sos i l’arribada de noves companyies, perquè continue sent 
un dels grans motors per al creixement econòmic i el desen-
volupament de la província de Castelló i de tota la Comunitat 
Valenciana . (Aplaudiments) L’aeroport de Castelló, sí .

Senyories, també és essencial el paper que juguen els nostres 
ports, especialment per al sector logístic i en la creació d’ocu-
pació i futur econòmic en la nostra terra. No hi ha més que 
veure un mapa per a constatar la nostra ubicació privilegiada 
en el centre del corredor mediterrani i en un dels extrems del 
corredor Cantàbric-Mediterrani . Per això reivindicarem de 
l’estat les obres necessàries per a dotar de major competitivi-
tat als nostres ports . Vull fer també esment als ports depen-
dents de la Generalitat, per als quals continuarem potenciant 
i millorant les seues funcions de tipus pesquer, comercial o 
esportives, impulsant a més una progressiva major integració 
amb els seus respectius entorns territorials, naturals i urbans 
per a fer-los cada dia més rellevants .

Señorías, no me gustaría acabar este recorrido sin hablarles 
de nuestra costa, cuyos 500 kilómetros conforman un patri-
monio ambiental y natural, y un factor de actividad econó-
mica fundamental. Por ello, les anuncio que para este Consell 
de Carlos Mazón va a ser una prioridad la defensa y la gestión 
de nuestra costa . Vamos a traer a Les Corts un proyecto de 
ley de costas de la Comunitat Valenciana (aplaudiments) que 
permita ejercitar al máximo nuestras competencias sobre las 
costas, compatibilizar usos y actividades, y proteger y poner 
en valor nuestros poblados marítimos tradicionales. Y en 
consonancia con la ley de costas de la Comunitat Valenciana, 
redefiniremos el Pativel, que se aprobó a espaldas de una 
buena parte de la sociedad valenciana . (Aplaudiments)

Además, reclamaremos del estado la ejecución urgente, 
porque así le corresponde, de las estrategias existentes 
desde el 2011 de protección del sur de Castellón y del sur de 
Valencia. Al igual que la creación de estrategias e implemen-
tación de las mismas para el resto del litoral valenciano a fin 
de luchar contra la regresión que sufren nuestras costas.

Y voy finalizando.

Senyories, com han vist, el treball que tenim per davant és 
tan ampli com apassionant . Com els he anunciat a l’inici, esta 
conselleria abasta quatre àrees, el tractament de les quals ha 
d’anar unit . Però això és fonamental per a poder dur a terme 
els propòsits i línies generals que ens hem marcat. Només 
amb un criteri únic i homogeni podem ser més àgils i eficaços, 
i crear competitivitat i riquesa utilitzant el nostre territori de 
manera estratègica i sostenible per a crear oportunitats i ser 
més atractius per a la inversió. Senyories, ho diré molt clar: 
per a nosaltres el medi ambient és compatible amb el desen-
volupament. Defensarem fermament l’aigua que ens pertany. 
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Gestionarem el nostre territori per a aportar competitivi-
tat i inversió . I ens agraden les infraestructures i impulsarem 
totes les que siguen necessàries.

Senyories, la nostra política és oposada a la de l’esquerra. 
Els ciutadans ens han votat per a canviar el rumb de la 
Comunitat Valenciana i canviarem el rumb de la Comunitat 
Valenciana . (Aplaudiments) I tot això, senyories, des del diàleg 
i la unitat d’acció, des d’una política pròxima a la realitat i 
de la mà dels que millor la coneixen. Per això oferisc diàleg 
a tots, institucions i membres de la societat civil, i també 
a les seues senyories, perquè entre tots puguem aconse-
guir les majors quotes de prosperitat i futur per a esta terra. 
Senyories, valencians, alacantins i castellonencs ens espe-
ren amb esperança. Hui, el canvi que somiaven fa uns mesos 
ja és una realitat. El passat queda enrere. Ara toca mirar deci-
didament al futur i als reptes que tenim al davant amb la 
convicció que treballem pel millor projecte, el que lidera el 
millor president possible. I amb la seguretat que el nostre 
esforç servirà per al major objectiu vital que es pot tenir, com 
és transformar i fer millor la terra on vivim, la Comunitat 
Valenciana, la millor terra del món .

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Muchas gracias .

Empezamos ahora las intervenciones de los grupos 
parlamentarios .

Tiene la palabra, por el Grupo Parlamentario Compromís, 
la ilustre diputada María José Calabuig. Se han repartido el 
tiempo, seis minutos para la diputada María José Calabuig y 
cuatro para Juan Bordera .

La senyora Calabuig Vanyó:

Bon dia, membres de la Mesa, diputades i diputats .

Moltes felicitats, consellera, pel seu nomenament .

A mi, primer que res, m’agradaria dir-li que veja a vore si 
eixos autobusos que ha dit, per als 542 pobles, els pot deixar 
al seu company Rovira i almenys que porte els xiquets a 
escola . (Aplaudiments)

He pres nota de tots i cadascun dels projectes que ha anun-
ciat. I primer que res, per favor, li demane coneiximent, molt 
de trellat i responsabilitat. Perquè ací ja sabem que al Partit 
Popular li agrada molt jugar al ladrillazo, i després ens toca 
vindre a nosaltres a arreglar els megaprojectes, com l’aero-
port de Castelló . (Aplaudiments)

Megaprojectes com les macroplantes solars que volen instal-
lar arreu del territori. El Consell de Mazón vol convertir les 
nostres terres en camps solars, però com ho van a fer exac-
tament? Perquè és un procediment que no és automàtic i 
genera tensions en els municipis. Fins i tot, el Partit Popular 
de la província de Castelló ha creat una plataforma d’alcaldes 

per defensar veïns, llauradors, ramaders, davant l’impacte de 
les macroplantes solars. Què és això que deia vosté de..., com 
era, «s’ha acabat el tindre dos criteris per a un mateix tema». 
Doncs explique’m com ho van fer. Van a passar per damunt 
de tots els seus ajuntaments? O siga, els alcaldes del PP van a 
exigir a la Diputació de Castelló, del PP també, frenar l’auto-
rització d’aquestes instal·lacions? Explique-m’ho com ho van 
fer . A mi m’haguera agradat, la veritat, haver-li-ho pregun-
tat a Marta Barrachina, però com va renunciar a l’acta fa dos 
dies, doncs no està. Serà que no vol vore com el Consell de 
Mazón destrossa el territori? (Aplaudiments)

En fi, conteste’m una pregunta. A qui li va a fer cas vosté? Als 
seus alcaldes i alcaldesses o al Consell de Mazón? Li recorde 
que vosté és la consellera de territori, i no dels especuladors. 
(Aplaudiments)

Mire, jo vinc de Banyeres de Mariola, de l’Alcoià . I si volem 
anar i tornar, per exemple, un dia com hui, que tenim ple a les 
deu, en autobús, doncs para sorpresa de nadie, no podem . I en 
tren tampoc. Perquè, primer que res, anem tots com a sardi-
nes i, després, per a un trajecte que en cotxe fas en poquet 
més d’una hora, doncs tardes dos o tres hores, el dia que no 
n’hi ha cap incidència. I no s’ho perden, que ara resulta que, 
després d’anys i anys demanant les obres de renovació inte-
gral de la línia Xàtiva-Alcoi, fa unes setmanes, des de Madrid, 
van decidir que anaven a mirar un poquet cap al nostre terri-
tori, que ja era hora d’executar-les. Però açò és un dels tants 
exemples del funcionament del nostre transport públic, passa 
el mateix si vius a Vistabella que a Benissa.

Això sí, jo li he de donar la meua enhorabona en un aspecte . I 
és que el secretari autonòmic d’Infraestructures i Transports 
l’altre dia proposava, i cite textualment, «estudiar la millora 
del transport públic en zones d’interior amb serveis espe-
cífics com el transport públic a demanda». I li ho dic perquè 
ja era hora de posar-se a estudiar i, a banda, perquè des de 
Compromís portem anys treballant en el transport públic a 
demanda. Així que supose que moltes gràcies per haver arri-
bat a la mateixa conclusió que nosaltres, encara que tard. 
(Aplaudiments)

Com sabrà molt bé, la xarxa de Rodalies ha perdut un 15 % 
dels usuaris . Portem anys de zero inversió, un servei pèssim i 
milers de cancel·lacions. I jo sé molt bé que vosté també està 
farta, però em permetrà donar-li una solució ràpida i senzi-
lla . Volem el traspàs de les competències ferroviàries per a 
ampliar la xarxa de rodalia, (aplaudiments) perquè sabem que, 
si hem d’esperar que vinga de Madrid, no arribarà.

A la seua llista de veritats, també vull que afegisca el tren de 
la costa. Ja és hora de treure dels calaixos eixe projecte que 
fa dècades que passa per les taules dels ministeris.

I, a tot açò, també vull donar-li la meua enhorabona en una 
altra cosa. I és que m’alegre moltíssim, i ho dic de tot cor, 
que la seua primera mesura haja sigut apostar per les polí-
tiques del Botànic, per les polítiques de reducció de preus 
en el transport públic i gratuïtat per a les persones joves. La 
pregunta és: eixos descomptes tenen data de fi? Nosaltres 
apostem per la gratuïtat permanent, per preus baixos 
permanents, per fer un transport públic accessible . Però no 
és només qüestió del preu, també importa la qualitat, que 
siguen ràpids, que tinguen bons horaris, bones freqüències... 
I ahí queda molt de camí per fer. Aleshores, tindrà la seua 
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conselleria el pressupost suficient per a assolir eixos reptes? 
O les retallades també afectaran el transport que utilitzen 
centenars de milers de valencianes i valencians cada dia?

La consellera Ruth Merino repetia l’altre dia al ple, contí-
nuament, el «no habrá recorte de ningún tipo en servicios 
fundamentales». Doncs ara vorem si el Consell de Mazón 
considera que el transport públic és fonamental o no. 
(Aplaudiments) Perquè treballadors, estudiants, famílies... El 
transport públic de la gent corrent és per a nosaltres una 
prioritat .

I per a començar a millorar-ho, fem-ho, per exemple, amb 
els horaris de la Generalitat, que s’han de millorar, veritat? 
Doncs hui anuncie, consellera, que des de Compromís hem 
presentat una iniciativa per a ampliar els horaris fins a les dos 
de la matinada, entre setmana, i durant tota la nit els caps de 
setmana. Així que esperem la seua resposta.

Amb tot açò, consellera, li desitge encerts . I per cert, senyo-
ries del PP i Vox, visca Alacant en valencià . (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Muchas gracias .

Tiene ahora la palabra, para continuar este turno, el ilustre 
diputado Juan Bordera .

Cuando quiera.

El senyor Bordera Romá:

Bon dia, senyora presidenta, senyories .

Consellera Pradas, el primer és desitjar-li sort i encerts, de 
tot cor .

Encara que més que sort o encerts, el que li demane i el que li 
desitge és valentia, perquè falta li farà la valentia, concreta-
ment a la seua conselleria. M’agradaria dir-li que sonen bé les 
seues promeses, però tenint en compte el que podem veure 
que estan fent i qui són els seus socis de govern, permítame 
que lo dude .

Perquè anem als fets. Els fets són que el canvi climàtic s’està 
accelerant i molt. Els fets són que existix una possibilitat real 
que aquest mateix 2023 sobrepassem, temporalment, el 
famós límit d’1,5 graus, que no és un límit arbitrari, no és un 
límit polític, no és un límit ideològic, no és un límit sectari; és 
un límit físic. És un límit marcat pels millors científics vius que 
tenim, a partir del qual el risc de desestabilització irreversible 
del nostre clima és cada vegada més gran .

La seua conselleria ha de fer front a reptes molt importants, 
com el de la gestió de l’aigua, però sens dubte fer front a 
l’emergència climàtica és el major repte al qual s’enfronta 
no la seua conselleria, no el seu govern, és el major repte al 
qual s’enfronta la nostra espècie. Si en la seua coalició algú 
encara tenia dubtes, aquest estiu hauria d’haver-los enterrat. 
Rècords de temperatura en terra, rècords de temperatura 

oceànics, rècords de temperatura atmosfèrics, tots ells 
destrossats per amplis marges, deixant imatges i valors per a 
les gràfiques que passaran a la història.

Els nostres agricultors estan patint cada vegada més collites 
fallides, fenòmens extrems en forma de megaincendis, pedre-
gades, inundacions catastròfiques i sequeres alternades que 
van solapant-se per tot arreu, i el mediterrani és una zona 
especialment castigada. Els desastres a Grècia, amb cinc-
cents milions de tones de sol fèrtil arrasades, o les més de 
deu mil víctimes a Líbia, estan molt recents, massa com per a 
continuar cedint i pactant amb gent que nega la ciència més 
bàsica, no creu? Perquè ja no són DANA, que continuaran 
colpejant amb més freqüència i força, és que fins i tot hura-
cans al Mediterrani estem veient ja . Imagine’s si estan mal les 
coses que António Guterres, secretari general de la ONU, va 
arribar a dir fa uns pocs dies que «la humanidad ha abierto las 
puertas del infierno».

I mentre tot això ocorre, què és el que està fent el seu partit? 
Tornem als fets. El seu partit i l’extrem negacionisme, amb el 
qual es veuen obligats a pactar allí on governen, estan acon-
seguint grans avanços, com dinamitar zones de baixes emissi-
ons, tancar carrils bici o mercats de proximitat, talar arbres i 
convertir les nostres ciutats cada vegada més en illes de calor 
i de ciment . . . I mentrestant, a més, alguns membres del seu 
partit es dediquen a insultar i menysprear l’enorme treball 
d’institucions com l’Aemet. Estan afavorint un clima irres-
pirable de confrontació que ens està condemnant al desas-
tre. L’emergència climàtica no hauria de ser focus de baralles 
partidistes.

Jo li ho confesse, no tinc massa fe en el seu govern, més bé 
ben poca. Imagine que el president Mazón en aquest tema 
donarà prou el cante i el seu vicepresident, absent, en un 
tema com aquest de vida o mort, será más bien de ver los toros 
desde la barrera. En la coalició de la qual vosté forma part 
conviuen diverses visions respecte a l’emergència climàtica. 
D’una banda, tenim el negacionisme dur de Vox, que conti-
nua parlant, hui ho hem vist, de «fundamentalismo climático». 
Tenim la mateixa presidenta de Les Corts que, com el conse-
ller Aguirre, continuen pensant i dient públicament a estes 
altures de la partida que «esto son ciclos».

D’una altra banda, tenim el model «una planta en cada 
balcón», el model Ayuso, el model del «negocionismo». El 
model de: ya no podemos negar la emergencia climática, a ver 
cómo nos podemos seguir forrando con ella, no? (Aplaudiments)

Així que si comprén que la situació no admet cap demora, li 
demane valentia per a dir-li a la presidenta Massó o al conse-
ller Aguirre que no, que el canvi climàtic actual que s’està 
desbocant no són cicles, que no es pot ser anticiència en el 
segle XXI .

Per tant, l’única pregunta que li vull fer és molt clara i molt 
concreta . Quina és la seua posició referent a l’emergèn-
cia climàtica, senyora Pradas? Ha dit, textualment, acaba de 
dir-ho, «nuestro clima está cambiando», però ¿por qué està 
cambiando nuestro clima? (Aplaudiments) Pareix una pregunta 
que no té massa importància, però als valencians i valenci-
anes ens agradaria saber bé a on es posiciona vosté i el seu 
govern en l’assumpte més crucial per al seu futur .

Gràcies . (Aplaudiments)
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La senyora presidenta:

Muchas gracias .

Tiene la palabra ahora, por parte del Grupo Parlamentario 
Socialista, la ilustre diputada María José Salvador .

Cuando quiera.

La senyora Salvador Rubert:

Gràcies, presidenta .

Benvinguda, honorable consellera . Vullc traslladar-li en el seu 
debut, més o menys, a aquesta cambra –ens vam vore en la 
Diputació Permanent– l’enhorabona per la seua designació i 
un desig de molta sort i encerts en la seua responsabilitat .

Benvinguda després d’un estiu sense continguts nous, en què 
han regalat un temps valuós a plantejar vaguetats, anunciar 
i reanunciar projectes en curs i a formular una esmena a tot 
sense concretar res . Una curiosa combinatòria, una curiosa 
contradicció; un temps sense aterrar en res, en res nou . Vosté 
està al front d’una conselleria que, pel conjunt de les seues 
competències, no pot ser ni enigmàtica, ni generar expecta-
tives que no poden ser, ni recrear-se en novetats o vague-
tats durant massa temps. És una conselleria que guarda una 
estreta relació amb l’aportació de condicions perquè els indi-
cadors socioeconòmics i d’expectativa de desenvolupament 
funcionen o no .

De tota manera, sí sabem algunes coses. Han anunciat, visi-
tat i s’ha delectat en moltes obres, accions i projectes d’un 
govern que, al mateix temps, no paren de menysprear. Saben 
desdoblar-se, eh, consellera? També saben fer una altra cosa: 
saben enredar . Governar és una incògnita, però menysprear 
han demostrat que saben, i criticar l’anterior govern també. 
(Aplaudiments) Dos mesos, dos mesos porta vosté tirant del 
manual dels governs nouvinguts que realment són vellvinguts, 
que no venen per resoldre problemes, sinó que venen per a 
buscar culpables . Que previsible i avorrit tot, senyoria .

Avui no estem ací per a complir un tràmit i prou . Vosté agrupa 
i acumula una sèrie de competències que resultaran determi-
nants per a continuar un camí positiu o tot el contrari.

Li vull parlar d’una realitat, una realitat objectiva i contras-
tada del que era la Comunitat Valenciana al mes de juny de 
2023, el llegat, la foto del moment: eren els millors indicadors 
socioeconòmics que ha tingut la Comunitat Valenciana, en 
tot!, un territori reputacionalment líder que atreia tota mena 
d’inversions lligades a la nova economia verda del coneixe-
ment i al green new deal .

Jo entenc que no vullguen reconéixer sinó que volen esbor-
rar, però els resultarà impossible per més que els agrade 
distorsionar . (Aplaudiments) Desmunte esta realitat contun-
dent: tots, reitere, tots els indicadors socioeconòmics millors 
que en l’any 2015.

Un territori en progrés, en seguretat jurídica, en transpa-
rència institucional, diàleg social, projectes, idees clares, 
perfecte; perfecte no hi ha res en la vida i en política menys. 

Però, mire, mentre a vostés els passava l’estiu es feia viral 
una notícia: «Una casa gris de dos pisos s’esfondrava i es 
lliscava contra el riu . La casa es va esfondrar per la represa 
glacial natural que va esclatar a la capital d’Alaska, augmen-
tant els nivells del riu sense precedents», un fet que ha ocor-
regut a 8.329,20 kilòmetres d’ací en línia recta, però que ens 
connecta amb la Mediterrània qualificada com a «zona zero 
del canvi climàtic», com indiquen les principals autoritats de 
la comunitat científica, entre les quals podem citar al profes-
sor de la Universitat d’Alacant, Jorge Olcina .

I quina paradoxa, senyoria, que arriba l’aniversari de la 
DANA, tan greu que va patir el Baix Segura, i vostés ja en el 
govern no tenen altra cosa que menysprear i acabar amb el 
que va ser un gran pla per a esta comarca, Vega Renhace. 
(Aplaudiments) Ha sigut una mala presentació de credenci-
als, senyoria, no és una anècdota, és malauradament tota una 
declaració de principis, i que trista esta declaració de princi-
pis! (Veus)

 
La senyora presidenta:

Señorías, por favor .

 
La senyora Salvador Rubert:

És complicat assumir, consellera, el problema quan es forma 
part d’un govern negacionista, eh?, senyor Aguirre . Eixa és la 
clau; quan es nega la causa, resulta impossible aportar solu-
cions. El canvi climàtic és el gran repte, el major repte que 
tenim ací a la resta del planeta . Per això resulta imprescin-
dible que, en el marc de les polítiques que són competèn-
cia seua, vosté s’aplique la tan invocada estos dies magní-
fica compenetració que hi ha entre vostés i els seus socis de 
govern, els seus socis ultres, els ultres amb vostés, i saben 
què?, això és la gran victòria, de sap què?, del negacionisme 
climàtic! (Aplaudiments) És una gran amenaça per a allò que 
representa comprendre el món que vivim, els seus reptes. 
Base científica i rigor, senyoria.

Quin és el seu model, consellera? Sí o no a l’Agenda 2030? 
Si o no als compromisos internacionals d’Espanya i de la 
Comunitat Valenciana? Sí o no al compliment i execució dels 
fons Next Generation que tenim en virtut, i sols en virtut, 
d’estos compromisos? Sí o no? Perquè les dos coses a la 
vegada serà molt complicat .

Nosaltres sabem quin és el nostre model, el vam engegar en 
2015, propiciant un canvi normatiu de gran fertilitat legis-
lativa, un canvi real, un esforç fonamental per canviar el 
paradigma en matèria de territori i medi ambient, trans-
port públic, alineat amb Nacions Unides . Oposar-se al nostre 
llegat és confrontar l’Agenda 2030 marcada per Nacions 
Unides, és el debat dels valors de la il·lustració o d’un món 
de mites, supersticions i negacionismes. De quin costat 
està, consellera? Vosté forma part de la mà o la manyopla 
de ferro i carbó que tira al fem els valors de Nacions Unides. 
(Aplaudiments) De quin costat està? Perquè el seu company, 
si són un govern, no són dos, són un govern, acaba de parlar 
de «fanatismo climático», senyoria. I així és com el govern 
anterior va treballar intensament per captar els fons Next 
Generation, per a conduir este procés, l’Agenda 2030, este 
procés i no altre .
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Vosté sap que en l’any 2019 este Consell va declarar l’emer-
gència climàtica? Van a revocar aquesta declaració? Saben 
que està vigent l’emergència climàtica?

Respecte de l’aigua . Vosté, evidentment, de nou, amb tot un 
déjà vu previsible i avorrit, una altra vegada en la guerra de 
l’aigua. Abandonen aquesta via partidista i a curt termini, 
no poden aspirar a ser una mala còpia del que ja vam fer fa 
uns anys, que, per cert, en forma de escandaloses campa-
nyes partidistes que van portar la friolera de zero gotes d’ai-
gua al món real!, zero gotes d’aigua!, senyoria. (Aplaudiments) 
Comparem el transvasament, Rajoy, 800 hectòmetres; Pedro 
Sánchez, 1.300, senyoria, i l’acord recent el Xúquer-Vinalopó. 
No he trobat vosté que s’alegre d’aquesta notícia tan impor-
tant per a la nostra terra .

Mire, parlem de sostenibilitat, parlem de mobilitat . Senyoria, 
en la via dels fets venen de trencar els carrils bici a Elx . Qué 
està passant en eixos governs de PP-Vox que estan qüestio-
nant les zones de baixes emissions? Estan posant en risc els 
fons europeus, senyoria?

Quant al planejament urbanístic. Són importants les modi-
ficacions de la LOTUP, les que van fer nosaltres, incloent 
també la perspectiva de gènere; és important el Pativel; el 
PAT de l’Horta; i és important generar noves oportunitats, 
mire, les que venen de la mà d’inversions com Volkswagen, 
senyoria; gràcies als nous instruments urbanístics, com el 
projecte territorial estratègic; els PIES, saben vostés abans 
que hi havia?, els ATE, saben quants projectes han eixit en 
eixos ATE?, zero!, senyoria, zero!, zero! (Aplaudiments)

Mire, vostés diuen que va a fer coses. Vosté pot aprofitar el 
que constitueix el llegat, la feina ben feta, o caure en l’ada-
nisme; sentir que inventen la roda o el menyspreu pel menys-
preu, una temptació que els faria perdre a ells oportunitats.

Per cert, vosté ha parlat de la connexió d’Adif-Luceros . El 
ministeri va compensar en molts recursos eixe dèficit inicial 
de pressupost i d’inversió en la província d’Alacant, d’eixos 
diners hi ha 132 milions d’euros per a una connexió impor-
tantíssima entre l’estació d’Adif i l’estació del Tram, fomen-
tant la intermodalitat. És importantíssima per a Alacant i per 
a la seua àrea metropolitana, per a les línies de Mutxamel, 
Sant Joan i Sant Vicent, que li dic que ja està iniciat l’expe-
dient d’eixes prolongacions, i vosté vinga «nuevo, nuevo, 
nuevo», ¿nuevo?, consellera, per favor . Està paralitzant l’adju-
dicació de l’obra? Perquè eixa obra està per a adjudicar, eh?

Mire, Barcala ha parlat de «algo pequeño», l’alcalde d’Ala-
cant, i m’ha vingut al cap, que vosté abans parlava de pols 
als expedients, ¿no estarà rescatant un esbós, o una idea, 
d’algun alt càrrec de la seua conselleria, un esbós de fa vint 
anys, senyoria (aplaudiments), per a satisfer l’ego d’algun alt 
càrrec de la seua conselleria? Perquè això no és una solu-
ció, eixe esbós, eixa solució perdrà oportunitats a Alacant, 
perdrà oportunitats la seua àrea metropolitana, i perdrà 
oportunitats de competitivitat la província d’Alacant. Perquè 
vosté està a punt de renunciar a eixos 132 milions d’eu-
ros, senyoria, clarifique, perquè vosté encara no sabem què 
opina . I vaig acabant .

Mire, anem a estar d’acord vosté i jo en una cosa: en l’aero-
port de Castelló . (Rialles) Mire, cal aprendre la lliçó?, senyo-
ria, les infraestructures que es patrimonialitzen i s’usen pel 

camí, que no toca, són un malson, i nosaltres ho vam arreglar, 
senyoria, nosaltres ho vam arreglar (aplaudiments) fent de l’ae-
roport de Castelló no un espai per a furons i conills, sinó un 
aeroport en vols, i, a més, ara, la ZAC que estem impulsant.

Però, mire, és que els seus companys de govern del Partit 
Popular, vol que li diga el que deia García Margallo, del Partit 
Popular, en aquella època: «Espanya es el único país que 
inaugura aeropuertos peatonales». I què deia Ana Pastor, 
ministra?: «Esto es un ejemplo del despilfarro». És que es va 
enganyar, es pensava que ho havia fet el PSOE, i resulta que 
ho havien fet vostés, senyoria . (Aplaudiments) Quina pena!

Mire, vull acabar, vull acabar com he començat, vull acabar 
desitjant-li sort, però que sàpiga que no anem a permetre, i 
no permetre en democràcia és plantar cara amb la paraula, 
que retrocedim en tot allò que ens va donar força per a alçar 
el cap, alçar la cara, sentir orgull per la nostra terra. Es troba 
una comunitat avançada, referenciada positivament en molts 
àmbits de gestió, una comunitat de futur. Tot el món ho diu, 
tot el món ho sap .

Eixe és el nostre llegat, no el malbarate, consellera . 
(Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Muchas gracias .

Tiene la palabra, por parte del Grupo Parlamentario Vox 
Cortes Valencianas, el ilustre diputado Miguel Pascual .

Cuando quiera.

 
El senyor Pascual Pérez:

Muchas gracias, señora presidenta .

Señores diputados, buenos días a todos .

Señora consejera, bienvenida, y quiero iniciar la intervención, 
igual que mis predecesores, pues, felicitándola por su nom-
bramiento, y también agradeciéndole que haya usted deci-
dido dar el paso adelante en esta consejería tan importante 
como es la suya, porque la Consejería de Medio Ambiente, 
Agua, Infraestructuras y Territorio es fundamental para 
afianzar el desarrollo actual de la Comunidad Valenciana.

Mire, en todas las consejerías, pues es importante, ¿no?, 
tener una estrategia de actuaciones, pero debo decir que 
en la suya concretamente esta palabra cobra un signifi-
cado mucho más relevante, porque el trabajo que se realice 
durante los próximos cuatro años en su consejería será vital 
para potenciar el futuro de nuestra región en las próximas 
décadas .

Así que, gracias, gracias por su exposición tan clara, tan 
concisa, que es algo que veníamos todos reclamando desde 
hace ya mucho tiempo.

Porque, mire, los ciudadanos, desde luego lo que no sopor-
tan son las mentiras. Porque señora consejera, eso es lo que 
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hemos tenido durante estos últimos ocho años, una sarta 
de burdas mentiras, un Botánico podrido, que engañó a los 
electores tras su primera legislatura, pero que el pasado 
mayo los ciudadanos dijeron ¡basta ya!, ¡basta ya de anun-
cios!, ¡basta ya de promesas!, y basta ya de ver cómo todos 
esos anuncios y todas esas promesas se convertían ¡en 
mentiras y más mentiras! (Aplaudiments) Y créame que ocho 
años de mentiras dan para muchísimas mentiras.

Así que, tras este rapapolvo electoral que los ciudada-
nos le han dado a la izquierda, se han dado cuenta de que 
el Botánico estaba podrido, los ciudadanos lo han dejado 
seco, y ahora es nuestro deber arrancarlo de esta hermosa 
tierra para que no vuelvan a crecer esas malas hierbas. 
(Aplaudiments) Porque aquí ha habido mucho político que se 
ha llenado la boca hablando de cambio climático, decretando 
emergencias a diestro y siniestro, creando infinidad de orga-
nismos y chiringuitos con los que regar a toda esa retahíla de 
gurús climáticos, pero que a la hora de la realidad y a la hora 
de la verdad no han servido absolutamente para nada ¡más 
que para llenarse los bolsillos!

Así que, señora consejera, no le extrañe –y ya han 
empezado– que en esta legislatura desde la izquierda le 
pidan algún chiringuito más, como, por ejemplo, en la legis-
latura pasada ya empezaban con lo de la agencia valenciana 
de meteorología. Y tampoco se extrañe usted que cuando les 
niegue siquiera contemplar esa barbaridad, a usted la tachen 
de negacionista. Ya lo han hecho. Usted ni caso. Si ladran, 
pues que ladren, que les quedan cuatro años en la oposición. 
(Aplaudiments)

Y esa es la diferencia, señora consejera, entre ellos y noso-
tros, entre anterior gobierno sociocomunista y el actual gobi-
erno formado por Vox y por el Partido Popular, que noso-
tros estamos comprometidos con el medio ambiente, pero 
también creemos que debe existir una compatibilidad 
entre el medio ambiente y el desarrollo de la Comunidad 
Valenciana y de España; ellos no, porque no nos engañe-
mos, esas agendas globalistas que defienden la izquierda no 
tienen ningún plan realista que busque garantizar la preser-
vación del medio ambiente, lo único que buscan, porque para 
eso han sido diseñadas y están siendo implementadas, es 
para crear un nuevo orden político que modifique sustancial-
mente la vida de las personas (aplaudiments), según a ellos les 
parezca, y si te defiendes y le dices que de ninguna manera 
pues te tachan de negacionista, cuando los negacionistas 
son ellos. Cuando aquí vinieron los alcaldes a denunciar que 
nuestros montes estaban absolutamente abandonados y que 
tenerlos así significaba tenerlos como un polvorín, se nega-
ron a reconocer esa realidad. Y ahora sabemos todos cuáles 
son los resultados, las consecuencias .

Hay que frenar el abandono del medio rural y así prevenir los 
incendios forestales. Hay que ayudar al minifundio agroforestal, 
al agropecuario, porque, señora consejera, desde luego, aban-
donar burros en los montes para que mueran de hambre eso 
no es ninguna solución, y ellos lo han hecho . (Aplaudiments) Hay 
que apoyar y trabajar la biomasa forestal, la ganadería exten-
siva, la caza, que lo ha dicho usted muy bien, los trabajos fores-
tales, nuestros queridos agentes medioambientales, porque 
apoyar a todos estos es, además de conservar, dan trabajo y 
fijan la población en el mundo rural, que no nos engañemos, y 
ellos también vigilan, y si hay un incendio, están ahí los prime-
ros para proteger nuestros montes .

Así que, señora consejera, tiene todo nuestro apoyo, 
manténgase firme frente a esta izquierda trasnochada que 
dice ser sostenible pero que abandona y asfixia a nuestro 
mundo rural, por eso somos líderes europeos en abandono 
de tierras. Una izquierda que nos dicen cómo tenemos que 
movernos, cómo tenemos que sentirnos, incluso, qué tene-
mos que comer y qué pensar, pero que a la hora de dar solu-
ciones no dan ninguna solución. Y la Vega Baja es un buen 
ejemplo de ello, mi querida Vega Baja y mi querida gente 
de la Vega, tan sufridora, tan trabajadora, pero que tantos 
malos tratos y abandono han tenido por parte del anterior 
gobierno sociocomunista. Y lo digo con esas palabras, aban-
dono y maltrato, (aplaudiments) una comarca que durante 
años ha sido olvidada por estos gurús climáticos, que parece 
que han venido ahora aquí a descubrir la rueda, pero que no 
se dieron cuenta durante ocho años, ocho años de gobierno, 
que pasaba siempre la gota fría, lo que se ha dicho siempre, 
pasó en los años cuarenta, pasó en los años ochenta, pasó 
en septiembre de 2019. Y, miren, no tengo ninguna bola de 
cristal, volverá a pasar en un futuro. ¿Y lo grave saben lo que 
es? Que cuando vas y les preguntas a los ciudadanos de la 
Vega Baja, que son los que sufren y los que viven estos efec-
tos periódicos de lluvias y avenidas de agua, la respuesta de 
todos ellos es que volverán a sufrir exactamente las mismas 
consecuencias porque durante ocho años no tomaron 
ninguna medida para luchar contra ellas .

Ésta es la falta de compromiso del anterior gobierno de 
la Comunidad Valenciana . Pero también es una falta de 
compromiso por parte del gobierno de Pedro Sánchez 
cuando castiga una y otra vez en los presupuestos a la 
Comunidad Valenciana, pero más concretamente a la provin-
cia de Alicante. Esto, señorías, hay que analizarlo bien, 
porque yo creo sinceramente que es ensañamiento.

Hace dos años la provincia de Alicante fue la 52 de 52 y el 
año pasado volvió a quedar en último lugar en inversión, y 
casi con total probabilidad, como los presupuestos gene-
rales van a ser prorrogados, por tercer año consecutivo la 
provincia de Alicante va a ser la última en inversión de toda 
España, cuando es la quinta provincia en PIB y en población 
en el conjunto de la nación. Y esto es una problemática que 
no tiene ningún viso de solucionarse, visto que el Partido 
Socialista pues ha decidido abrazarse a todos los enemigos 
de España, comunistas, separatistas, golpistas, terroristas, 
con el único objetivo que perpetuarse en el poder.

Señor Baldoví, sí, puede mover las manos todo lo que quiera, 
pero es la realidad. Y esta desidia del Gobierno de España, no 
solamente se queda allí, en Moncloa, sino que también impli-
caba al anterior gobierno de este senador ausente que dejó 
sin ejecutar unos 900 millones de euros los últimos cuatro 
años de las diferentes áreas de su consejería, señora conse-
jera, perdiendo toda esa cantidad de oportunidades.

Lo que nos queda aquí, señora consejera, es pelear y exigir 
que se trate a la Comunidad Valenciana y a sus habitantes 
como se merecen, y vamos a estar a su lado para que así sea. 
(Aplaudiments)

Señora consejera, tiene usted desde luego un gran 
comienzo, y es que para cambiar las políticas del ante-
rior gobierno usted lo tiene fácil, simplemente no hay que 
decir ninguna mentira. Como la gran mentira que ha sido 
ese plan Vega Renhace, que lo vendieron como el plan que 
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iba a salvar a la Vega Baja de las inundaciones, pero que no 
supuso más que un decálogo de promesas botánicas incum-
plidas de todas las consejerías, cuya mayor inversión para 
hacer frente a las inundaciones fue comprar los antiguos 
juzgados de Orihuela y que, como son expertos en vender y 
en crear chiringuitos, pues nada, compraron también el pala-
cio Marqués de Rafal, cómo no, otro palacete más, con 2,4 
millones de euros para que el comisionado de Vega Renhace 
tuviese allí su despacho y poder vender el proyecto .

Y si hablamos de la Vega Baja es imposible no hablar de agua 
y también del trasvase Tajo-Segura. Así que, señora consejera, 
quiero agradecer y reconocer el compromiso del actual gobierno 
autonómico que tiene con respecto a la necesidad de llevar 
agua, esa agua vital a lo que es la huerta de Europa. Lástima que 
el Gobierno de España no acompañe en esta cuestión.

Y si hablamos de movilidad no podemos hacer otra cosa 
más que llevarnos las manos a la cabeza, porque tenemos y 
hemos tenido un gobierno autonómico y que seguimos pade-
ciendo un gobierno en España cuya máxima ambición ha sido 
la de erradicar los vehículos privados, y más concretamente 
el diésel, cuando España es líder europeo en la fabricación de 
este tipo de vehículos, unos despidos masivos que ya se están 
produciendo en la Comunidad Valenciana. ¿Y cuál ha sido la 
alternativa que les han impuesto a los ciudadanos? Porque, 
claro, si al final les prohíben utilizar los vehículos que estaban 
utilizando –y voy terminando ya– durante toda su vida para 
poder desplazarse, claro, por lo menos habrán planteado, no 
sé, una alternativa, una alternativa viable. Pues, señora conse-
jera, durante ocho años les han dicho a los ciudadanos que 
tenían que tener una movilidad inclusiva, transversal, soste-
nible, con perspectiva de género, pero la palabra viable no 
estaba en el vocabulario de esta izquierda. (Aplaudiments)

Porque ellos viven...

 
La senyora presidenta:

Vaya terminando, señor Pascual .

 
El senyor Pascual Pérez:

…de espaldas a la realidad de las familias, cuando lo que 
quieren las familias son cosas mucho más sencillas, es que se 
les facilite su día a día, fíjese, llegar a hora a su trabajo, poder 
llegar a la universidad o poder llegar simplemente al destino, 
y no que cada vez que cojan el cercanías se convierta en un 
suplicio, por no decir una odisea, porque no han ejecutado 
ni el 80 % de lo previsto. Es poder tener un AVE de Alicante 
a Valencia o el corredor mediterráneo acabado .

 
La senyora presidenta:

Termine, señor Pascual .

 
El senyor Pascual Pérez:

Que no te criminalicen por tener un vehículo diésel, o 
que podamos tener un puerto de Valencia con su nece-
saria ampliación, aunque les pese al (inintel·ligible)  . . . de 

los separatistas catalanes. Que no les quiten las líneas de 
autobuses…

 
La senyora presidenta:

Señor Pascual .

 
El senyor Pascual Pérez:

…los trenes, el poder…

 
La senyora presidenta:

Termine .

 
El senyor Pascual Pérez:

…disfrutar de nuestras playas o algo tan sencillo que cuando 
cojas un tren no te lleve directamente al infierno, como pasó 
en el incendio de Bejís. Así que, por lo tanto… (Inoïble, la presi-
denta desconnecta el micròfon del diputat. Aplaudiments)

 
La senyora presidenta:

Tiene la palabra ahora, en representación del Grupo 
Parlamentario Popular, el ilustre diputado José González .

Cuando quiera.

 
El senyor González de Zárate Unamuno:

Muchas gracias, señora presidenta .

Miembros de la Mesa .

Honorables consellers .

Gracias . Me siento el portavoz, no solo del PP, sino de todos 
los valencianos para decir claramente al Botànic que durante 
ocho años no han hecho nada, no ha habido ninguna infraes-
tructura, no ha habido inversiones, no ha habido transporte y 
se han olvidado del medio ambiente, del agua y del territorio . 
(Aplaudiments)

Dar las gracias al gobierno de Carlos Mazón porque en sola-
mente dos meses que llevamos, un poquito más, están 
haciendo realidad nuestro proyecto, nuestro futuro y el 
futuro de todos los valencianos .

Felicitarle y darle todo el apoyo, honorable consellera, feli-
citarla por sus líneas generales, las líneas que piden y nece-
sitan los valencianos. No me quiero olvidar del atropello o 
robo que se está produciendo estos días en España, y funda-
mentalmente en la Comunidad Valenciana. Y hacer un llama-
miento a todos los diputados nacionales valencianos: no 
lo permitan, apoyen al señor Feijóo, que ya se comprome-
tió con la Comunidad Valenciana en su discurso de investi-
dura con una financiación justa y con un pacto del agua. Y 
no como otros, con la injusticia, al pasotismo que estamos 
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viviendo los valencianos con el «sanchismo» y que ha sido 
permitido, prodigado y arrodillado el gobierno del Botánico. 
No se dejen engañar otra vez, y voy a poner varios ejemplos .

El Partido Socialista prometió que iba a haber una finan-
ciación justa, y durante ocho años no hubo absolutamente 
nada. El Partido Socialista, y se lo digo también a la porta-
voz de Compromís, hoy hablando de Cercanías, iba a haber 
Cercanías y no hizo absolutamente nada. Pero es que 
Compromís dijo, su portavoz que está hoy justamente aquí, 
que es ahora mismo diputado, dijo que el acuerdo de investi-
dura era por cinco grandes obras de infraestructuras para la 
Comunidad Valenciana: túnel passant, prolongación del túnel 
de Serrería, canal d’accés, parc central complet, estación defi-
nitiva del AVE. ¿Sabe usted, señor Baldoví y todas sus seño-
rías, cuántas hay hechas? Una solamente licitada y las otras ni 
se les espera .

Eso es lo que le digo yo al señor Baldoví, (aplaudiments) que 
llame a sus compañeros y que pida la abstención para el 
señor Feijóo, que sí que es el que nos ha prometido el Pacto 
del agua y nos ha prometido la financiación.

Honorable consellera, le felicito por su cargo y le felicito 
a usted y a su equipo porque en estos aproximadamente 
dos meses ha reivindicado al Gobierno de España lo que se 
merece la Comunidad Valenciana . No podemos seguir siendo 
en ejecución el último puesto en inversiones de toda España. 
Señor Marzà, saque lo de «visca Alacant», por supuesto. 
¿Sabe que para Alicante su compañero el señor Baldoví ha 
votado dos veces el presupuesto y esas dos veces Alicante 
ha sido la última en inversiones? «Visca Alacant», «visca 
Alacant», sáquelo usted. (Aplaudiments)

Honorable consellera de Medio Ambiente . Agua, 
Infraestructuras y Territorio, darle las gracias por enseñar-
nos las líneas del Consell y de esta conselleria, como ya está 
haciendo trabajo activo desde el primer día. Es necesario el 
cambio radical en la política de la Comunidad Valenciana, que 
ya se está notando, por supuesto, consellera, unir, no sepa-
rar, igualdad, no partidismo, sentido común, no radicalismo. 
Dejemos atrás los tiempos de las visitas, de las fotos y de 
las ruedas de prensa. Dejemos atrás las cortinas de humo, 
señora Torró, que está usted ahí. ¿Se acuerdan de esto? La 
línea 9, la línea 9, dos horas y media, señora de Compromís, 
dos horas y media para ir desde Denia a Alicante, y con trans-
bordo y con trenes que se han quedado en las cocheras. 
Esa es la venta de humo de este gobierno, el gobierno del 
Botànic . No reconocer los errores y fracasos del gobierno del 
Botànic, que lo único que hacía era aumentar el presupuesto 
para no ejecutarlo . Eso es no hacer nada, señora Salvador .

Honorable consellera, sentido común, responsabilidad, que 
es lo que no ha hecho ni ha tenido el Botànic. Las líneas gene-
rales, cuatro ejes fundamentales:

Protección del medio, perfectamente compatible con el 
desarrollo social y económico, como ha dicho usted, contra 
qué, contra lo que ha hecho el Botànic, los que han utilizado 
la protección del medio ambiente con criterios políticos para 
frenar el desarrollo .

El segundo, defensa firme del agua para nuestra tierra y las 
infraestructuras hídricas necesarias. ¿Contra qué? Contra lo 
que ha hecho el Botànic, aquellos que recortan el agua para 

nuestra tierra, estancando nuestro desarrollo y poniendo en 
riesgo a todas nuestras familias valencianas .

En tercer lugar, el tercer eje fundamental, la gestión desde 
una visión integral del territorio, para conseguir competi-
tividad e inversión, que es lo que hizo el Botànic, aquellos 
que utilizan el territorio por bloqueo y frenan totalmente la 
inversión .

El cuarto, vamos a hacer las infraestructuras necesarias para 
esta tierra y vamos a volver a poner esa tierra en marcha. 
¿Contra quién? ¿Contra qué? Contra el Botànic, que hizo, 
aquellos que confunden el progreso y progresismo, y no han 
hecho nada en ocho años, dejando en el olvido el futuro de 
nuestra tierra.

¿Cómo vamos a hacer todo eso? Con principios para que esto 
se lleve a cabo, con el diálogo, con la unidad de acción, con 
el sentido común, con el consenso con las ciudades y con los 
ciudadanos .

Ustedes, señores del Botánico, ¿quieren que yo les recuerde 
a lo que se han dedicado ustedes mientras han gobernado? 
Se lo voy a recordar, porque igual no se acuerdan. En el tema 
ferroviario, les voy a poner el caso de Valencia, solamente 
un caso, podríamos hablar mucho más, señora portavoz de 
Compromís, muchísimo más . El PP entre el 1995 y 2015 puso 
en marcha 36 kilómetros de red y 48 estaciones. ¿Sabe lo que 
eso supone? Que cada año inaugurábamos de media entre 2 
y 3 estaciones. Y tardaron, el Botànic, siete años en un tramo 
de 4,2 . No hizo absolutamente nada más .

Bueno, pero si hablamos de Cercanías, esto ya clama al cielo . 
Más del ochenta por ciento lo que no han ejecutado, sola-
mente han ejecutado aproximadamente un veinte por ciento 
y no nos han dado las Cercanías a la Comunidad Valenciana, 
como lo estaban ellos reivindicando .

Pero es que no han hecho nada con la renovación integral 
que requieren las estaciones centrales de Valencia, Alicante 
y Castellón. Pero no, ustedes prefieren hacerle palmas a 
quien olvida las infraestructuras de esta tierra, pero desti-
nan cientos de millones a otras comunidades autónomas 
solo por su oportunidad política. Sí, ustedes le hacen las 
palmas al señor Sánchez, ustedes, todos, le hacen las palmas 
al señor Sánchez. Y hoy el señor Sánchez ha anunciado, esta 
semana, 2.781 millones para Cataluña, mientras se olvidan 
de nuestra tierra, se olvidan de la Comunidad Valenciana, se 
olvidan del tren de la costa, se olvidan de la estación, se olvi-
dan del ferrocarril de El Altet y de nuestro corredor medite-
rráneo . (Aplaudiments) ¿Y ustedes calladitos? ¿De eso no se 
habla, verdad, señores portavoces?

Hay una frase que dice así: «en este país durante mucho 
tiempo la política de infraestructura se desvivía por los 
votos». No es mía, es del exconseller señor Arcadi España. 
Señor Arcadi España, diga, ¿lo ha hecho usted?

Carreteras. ¿Pero que no pueden gobernar sin ponerse de 
acuerdo ni en lo que iban a hacer? Señorías, quien no sabe a 
dónde va no puede llevar pasajeros .

Mire, ha visitado usted y su equipo, honorable consellera, se 
lo digo a usted, honorable consellera, a muchos ayuntamien-
tos, usted ha hablado de más de cincuenta –ha dicho– para 
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conocer el estado de los grandes proyectos que necesitan 
para completar su modelo urbano . En todos nos dicen lo 
mismo . ¿Qué nos dicen durante los ocho años del Botànic? 
Nos dicen que no ha habido ningún avance, que lo único que 
hacían ustedes es prometerles, pero hacer, hacer absoluta-
mente nada de nada .

Por cierto, hoy tienen la oportunidad, salgan de aquí, si les 
importa la Comunidad Valenciana y reclamen al Gobierno de 
España absolutamente todo lo que han dicho –señor Baldoví, 
usted lo ha dicho y mucho–: el enlace a la AP-7 y las carrete-
ras autonómicas que malle y permeabilice el sistema viario 
de la Comunidad Valenciana; la culminación de la autovía de 
la Plana, entre Villanueva de Alcolea y La Jana y Traiguera; 
ampliación del aeropuerto de El Altet… ¿Usted no ha visto 
lo de la ampliación del aeropuerto de El Altet? No sé si lo ha 
visto, no sé si lo ha visto . (Soroll de papers) Usted no ha visto, 
¿no?, lo que le ha dicho (remors)…

 
La senyora presidenta:

Señorías .

 
El senyor González de Zárate Unamuno:

…Quien…, la ampliación del aeropuerto fue el propio Consell, 
el propio Consell. Y que modernicen y adapten infraestructu-
ras, como la V-30, la autovía de primera generación Alicante 
y Villena o la duplicación de la variante de Torrevieja; que 
vuelva el AVE a parar en Atocha para los alicantinos, porque 
¿sabe lo que nos ha ocasionado eso? Más de veinte minutos. 
Y ustedes lo han dicho muchas veces y no han hecho absolu-
tamente nada . (Aplaudiments)

Señorías estar en política requiere tres cosas fundamenta-
les: importante altura de miras, mucho por la tierra de uno 
y una firme determinación en la defensa de nuestros intere-
ses . Ustedes, de esas tres cosas, absolutamente nada; mucha 
palabrería, pero absolutamente nada. Y hoy lo ha dicho muy 
bien la honorable consellera, reivindicación y vigilancia al 
Gobierno de España .

Voy a hablar un poco por encima de la movilidad . Ocho años 
de un cóctel de demagogia, de prohibiciones e inacción, 
frente al gigantesco esfuerzo que había hecho el Partido 
Popular para extender la red de transporte público en 
Valencia, Alicante y Castellón .

Sobre logística, que debe saber que es una pieza clave, cada 
día más esencial para la creación de riqueza y empleo y la 
competitividad frente a los países emergentes. Ustedes se 
pusieron absolutamente de perfil.

Sobre las costas, que ustedes han abandonado y desprote-
gido, han hecho solamente lo que les ha dicho el ministerio: 
desproteger a los valencianos y a los que viven al lado de la 
costa . (Aplaudiments)

La calidad ambiental. Señora…, también está aquí una excon-
sellera, Isaura Navarro. Cambie de discurso. Dice la conse-
llera sobre las renovables: la prisa no es siempre buena 
aliada, transición ecológica. Y hace poquito salió en prensa 
una inversión, solamente en Alicante, de más de siete mil 

quinientos millones y más de seis mil empleos. Usted, sin 
tener prisa, lo que ha hecho es paralizar el empleo y las 
inversiones en la Comunidad Valenciana . (Aplaudiments)

Si hablamos de leyes, la LOTUP, la LOTUP, señora Salvador, 
usted sabe mucho de la LOTUP, mucho, (veus) sabe tanto que 
no ha debido de ir por los pueblos, no ha debido de ir por los 
pueblos. No sabe usted la cantidad de impedimentos y para-
lizaciones que se han hecho, que ustedes decían que sabía 
tanto de la LOTUP. Menos mal que ha llegado un gobierno 
serio y esto lo vamos a cambiar .

Y ya estoy fuera de tiempo. Iba a decir varias cosas de medio 
ambiente, pero quiero, desde aquí, agradecer y felicitar a la 
consellera porque lo ha dicho absolutamente todo. Mire la falta 
de limpieza del Botànic nos ha producido varias cosas: nos ha 
producido incendios y nos ha producido inundaciones . Es una 
vergüenza, una absoluta vergüenza que aquí vengan porta-
voces del Botànic y se atrevan a decir lo del plan de la Vega, 
porque en el plan de la Vega… ¿Usted ha ido a la Vega Baja?

 
La senyora presidenta:

Vaya terminando, señor González .

 
El senyor González de Zárate Unamuno:

Pues, yo creo que ni la conoce, se lo digo así, porque, si habla 
con cualquier alcalde, sea del partido que sea, de la Vega 
Baja, le puede decir que todo lo que ustedes han dicho es 
bombo y platillo y absolutamente nada más. (Remors)

Yo solamente le digo, señora consellera, siga llevándonos 
adelante y trabajando con diálogo, unidad de acción, sentido 
común y consenso con los ciudadanos y, sobre todo, con las 
ciudades también .

Honorable consellera, el cambio que usted ha dicho que va a 
llegar, no; le puedo decir yo que el cambio ya se nota y ya ha 
llegado .

 
La senyora presidenta:

Termine, señor González de Zárate .

 
El senyor González de Zárate Unamuno:

Los ciudadanos ya saben que ha cambiado el Consell y ya 
saben que les van a llegar muchísimas más iniciativas y 
muchísimas más mejoras a la Comunidad Valenciana .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

 
La senyora presidenta:

Muchas gracias .

Tiene la palabra la honorable consellera .

Cuando quiera.
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La senyora consellera de Medi Ambient, Aigua, 
Infraestructures i Territori:

Señorías, les agradezco todas sus intervenciones, especi-
almente las que han sido más constructivas, del Partido 
Popular y de Vox, que nos ayudan a hacer una mejor 
Comunitat Valenciana . (Remors) Sí .

Las que no son tan constructivas, permítanme que me 
sorprenda por el tono de aquellos que, durante ocho 
años, no han reivindicado, han estado inmóviles, incluso 
callados y que, ahora, se transforman al llegar a la oposi-
ción . Pues, bienvenidos . Bienvenidos a, espero, intentar 
hacer aportaciones constructivas porque hoy, realmente, 
no han hecho muchas .

Miren, voy a contestar un poquito, voy a intentar, en estos 
minutos que me quedan, a sus señorías y, después, ahondaré 
en algunas cuestiones con las que me he encontrado al llegar 
a la conselleria .

Señoría de Compromís, señora Calabuig, usted ha hecho una 
enmienda a la totalidad a las políticas de Compromís, enmi-
enda a la totalidad, señoría .

Transporte público. Si es que coincido con su diagnós-
tico. Su diagnóstico es que el transporte del autobús en 
la Comunitat Valenciana, actualmente, es bastante defi-
ciente. ¿A usted le han dicho que han estado ocho años 
gobernando Compromís y Partido Socialista?, (aplaudiments) 
pregunto . Què han fet vostés pel transport públic sostenible, 
de qualitat? Què han fet vostés pel transport públic, senyora 
Calabuig? Li ho dic jo, el 95 % de les concessions d’autobús 
caducades i sense adjudicar. Eixa és la gestió de Compromís 
i del Partit Socialista.

Senyor Bordera, el canvi climàtic és una realitat evident, 
jo ho he dit moltes vegades. I per suposat que treballarem 
amb mesures per a adaptar-nos al canvi climàtic, una adap-
tació activa i amb sentit comú, no el que feien vostés. Per 
què passa? Doncs, mire, vostés podríem haver-li preguntat 
al Centre d’Estudis Ambientals del Mediterrani. I, sap el que 
han fet? Ningunejar-los, tindre-ho totalment abandonat. I 
nosaltres sí que anirem de la mà del CEAM per a treballar en 
adaptació al canvi climàtic. Li done una dada, 5 milions d’eu-
ros en els pressupostos de 2024 a subvencions per a l’adap-
tació del canvi climàtic. Això sí que és treballar per a lluitar 
en el canvi climàtic, senyor Bordera. (Aplaudiments)

Senyora Salvador, és que hi ha moltes coses, m’ha parlat de 
moltes coses. Jo la veritat és que li aconselle, des de l’estima, 
eh?, que s’ho prenga més tranquil·lament, perquè acabem 
de començar. El to m’ha aparegut una miqueta elevat, però 
segur que podem parlar i podem fer, inclús, coses de mutu 
acord durant estos anys que ens venen per davant.

Però, clar, vosté hui..., el que he dit, estos anys no han fet 
molta cosa i ara se transformen, de repent, i venen a exigir 
a esta consellera, que només porte dos mesos: faça açò, 
faça no sé què, no ha fet no sé què, no ha fet no sé quant... 
Home!, porte dos mesos, senyora Salvador, i vosté va estar 
quasi quatre anys; van aprovar, a bombo i platerets, i van 
presentar el pla Uneix i això en què va quedar, senyora 
Salvador? Doncs, li ho dic jo, en papel mojado, en abso-
lutamente nada, que es lo que ustedes han hecho con las 

infraestructuras, (aplaudiments) el transporte y la movilidad 
durante estos ocho años; la nada, con eso nos hemos encon-
trado, señora Salvador .

¿Recuerda usted el proyecto –porque se lo encontró cuando 
llegó a la conselleria– de la línea 2 del Tram en Castellón, para 
unir Castellón y Vila-Real, pasando por Almassora? ¿Sabe qué 
hizo usted con ese proyecto? Dejarlo en el cajón, lastrando 
las oportunidades en la provincia de Castellón. Y, claro, hoy 
me viene aquí a exigir, a pedir, como si ustedes no hubieran 
gobernado durante ocho años, señora Salvador .

Más cosas . Me hablaba del plan de Vega Renhace . A uste-
des, desde luego, lo que les importa siempre es el nombre, el 
plan Vega Renhace. Pero, oiga, ¿y las personas que viven en la 
Vega Baja? ¿Les importan a ustedes las personas que viven en 
la Vega Baja y que han sufrido las consecuencias de la DANA? 
¿Dónde están las infraestructuras para hacer frente a aveni-
das o futuras inundaciones? ¿Dónde están, señorías del Partido 
Socialista? (Aplaudiments) Porque yo no me las he encontrado 
ni en cajón ni en expedientes ni en archivos…, en ningún sitio.

Guerra del agua, no, señora Salvador. Reclamar el agua que 
nos pertenece. Eso es lo que vamos a hacer nosotros y que 
ustedes no han hecho durante ocho años . (Aplaudiments)

Los fondos europeos . Pero sí han dejado millones de euros 
sin ejecutar, millones de euros. Así que, lecciones sobre 
fondos europeos, ni una .

El aeropuerto . Estoy muy orgullosa del aeropuerto, llevo 
años diciéndolo. Oiga, y si hoy en día vienen turistas, que yo 
lo celebro, es porque hay una infraestructura que construyó 
el Partido Popular (aplaudiments) y que, actualmente, es una 
infraestructura útil, de éxito y que genera oportunidades 
para mi provincia .

Y no se preocupe por la conexión entre Luceros y Adif-
Renfe, que se va a hacer, se va a hacer, será una realidad y la 
dotaremos de la consignación presupuestaria oportuna. De 
esto, ya hablaremos .

Y, miren, lo cierto es que me hubiera gustado encontrarme 
con otra cosa cuando llegamos a la conselleria, pero lo cierto 
es que llevamos dos meses y nos hemos encontrado con 
multitud de proyectos abandonados, grandes partidas de 
presupuesto sin ejecutar, decenas de concesiones caducadas, 
miles de expedientes de tramitación atascados, gran canti-
dad de incumplimientos con municipios, con nuestros munici-
pios y, en definitiva, con los frutos de una gestión cargada de 
mucha palabrería, pero muy vacía de acción y compromiso .

Les podría dar múltiples ejemplos, me voy a centrar en tres 
o cuatro . Miren, en materia de agua, la EPSAR –les sonará 
a todos ustedes–, decirles que su dejadez y su incapacidad 
de gestión nos ha dejado multitud de proyectos sin ejecutar, 
concretamente 41 expedientes pendientes de solución, que 
suman millones de euros. Esto es con lo que me he encon-
trado al llegar a la conselleria . Un ejemplo, un convenio con la 
diputación de Castellón de 6,5 millones de euros sin ejecutar .

En medio natural, algo por lo que me preocupé de inmediato, 
entiéndanme, fui directora general de esta área. Claro, que 
ustedes me vengan a hablar de protección del medio ambiente, 
del medio natural… Mucho hablar y poco actuar, porque en el 
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2021 ustedes dejaron el 50 % del presupuesto sin ejecutar y, en 
2022, 18,4 millones de euros sin ejecutar. (Aplaudiments) Esa es 
la forma que tenían ustedes de cuidar nuestros parques natura-
les, nuestra biodiversidad… Sí, se dedicaban a esto, a no hacer 
y a prohibir por prohibir, lo que nos ha llevado al retroceso en 
la protección de nuestro medio natural. Nosotros lo gestiona-
remos desde la sostenibilidad y, por supuesto, como he dicho 
antes, pondremos en valor el medio natural .

Y mucho me hablan ustedes también de transición ecoló-
gica, transición energética. Perfecto. Pero, miren, es que la 
realidad de su gestión es que nos hemos encontrado con 
treinta y tres mil expedientes de solicitud de subvención de 
instalación de placas solares sin tramitar, (aplaudiments) de 
las cuales solo 1 .674 con subvenciones aprobadas y de las 
cuales solo se han pagado 356, el 1 %. Esta es su forma de 
trabajar por la transición energética y ecológica. ¿Saben qué 
ocurre? Que ustedes realmente son el gobierno que más ha 
contaminado, porque solo han vendido humo, señorías de 
Compromís y Partido Socialista. (Aplaudiments)

Sigo. Trámites de residuos, en la misma línea que la anterior. 
Nos hemos encontrado que, en los últimos cinco años, 70.000 
trámites y menos del 10 % resueltos. En el 2023, de 20.038 
trámites, solo se han resuelto 1 .393 . Una forma un tanto 
extraña de trabajar en la transición energética y ecológica.

Voy finalizando, señorías. (Remors) Sí, no se preocupen que 
finalizo ya. Miren, el balanç és clarament de huit anys d’oblit, 
de retrocés i estancament. Per la qual cosa, no podem 
donar-nos lliçons de res .

Els ciutadans han decidit el canvi i cadascú ara hauríem de 
tindre clar el paper que ens correspon desenrotllar. Vostés 
reflexionen el perquè estan hui ahí. Nosaltres posarem la 
Comunitat Valenciana en marxa .

I ara els toca triar: aportar per a construir o quedar-se en 
l’enfrontament . Jo els espere en el primer .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Gracias, consellera .

Les recuerdo a sus señorías que el tiempo de intervención 
de los consellers es una recomendación de 55 minutos, pero 
según el reglamento no tienen límite de tiempo. Por eso, con 
ellos se es más flexible a la hora de contabilizar los tiempos.

Tiene ahora la palabra, por el Grupo Parlamentario 
Compromís, el ilustre diputado Juan Bordera .

Silencio, señorías . Señorías . . .

Cuando quiera, señor Bordera.

El senyor Bordera Romá:

Gracias .

Li he fet una sola pregunta i no l’ha contestada. Pareix que 
haurem d’acostumar-nos a l’escapisme .

He vist com en moltes de les compareixences, la seua no ha 
sigut excepció, es queixaven de l’herència rebuda. És serio, 
eh? O siga, esperava que igual vosté no s’atreviria, perquè 
el partit de Doñana, el partit de la capital de la corrup-
ció, està queixant-se del partit de la capital verda europea. 
(Aplaudiments) En temes de transició ecològica, està parlant 
amb un govern que ha sigut referent a tot Europa, a l’avant-
guarda de tot Europa .

També ha parlat, concretament vosté, consellera Pradas, de 
sentències, i ara del «atasco de las renovables». De veres, 
també? El atasco de las renovables? Sap vosté que molts mili-
ons d’euros de multes en condemnes tenim per culpa del 
maravilloso impuesto al sol del PP? Mil, dos mil, tres mil, quatre 
mil... Deu mil milions d’euros! (Aplaudiments) Deu mil milions 
d’euros per el atasco de las renovables del PP . Las puertas gira-
torias salen caras, ¿eh?

També ha parlat vosté de deutes . Voy a recordarle otra 
deuda, una que se encontró el Botànic cuando entró en el 
Ayuntamiento de València . ¿Sabe de cuánto era la deuda 
que se encontró el Botànic? Unos cuantos mil millones de 
euros, también . ¿Les recuerdo Emarsa? 20 millones de euros 
en condenas y 90 años de prisión . Tienen tantas condenas 
pendientes que parece que están condenados a olvidarse de 
ellas. Alzhéimer selectivo, podríamos decir que tienen.

Tant Feijóo com el conseller Aguirre, i hui la consellera 
Pradas, han parlat de sentit comú en el canvi climàtic. Si 
tingueren alguna idea, que supose que sí, perquè hauran de 
tindre assessors, de la situació climàtica que està patint-se 
ara mateix al voltant de tot el món..., perquè podríem parlar 
de l’anomalia del creixement de gel de l’Antàrtida. Que 
vostés diran: l’Antàrtida, què li importa a un valencià l’An-
tàrtida? Doncs tal volta a un valencià potser de moment 
no li importa l’Antàrtida, però aplegaran ací eixes anoma-
lies amb conseqüències, en forma de DANA, en forma 
d’inundacions, en forma del que està patint ara mateix el 
poble grec, que ahir va tornar a estar inundada la mateixa 
zona que fa a penes tres setmanes estava amb la tempesta 
tropical Daniel, que es va convertir en un huracà en el mig 
del mediterrani .

Ha parlat vosté també de parcs naturals, d’obrir-los a l’espe-
culació . Turismo selectivo també, no? És a dir, deduzco que 
de esa pregunta que no ha querido contestar, ustedes se 
van a encontrar en el apartado del «negocionismo», ¿no? És 
a dir, perquè si no respon a què es deu el canvi climàtic, que 
és una pregunta molt senzilla de respondre, i que n’hi ha un 
consens científic del 99 %, menys en esta cambra, que pareix 
ser que n’hi ha alguns que encara volen apostar als diners de 
les petroleres, si ni tan sols respon a això, a on vol que l’ads-
criga? Al «negocionismo», no?

Perquè també hem sentit parlar de canviar els PAI i fer 
camps de golf . També hem parlat de . . ., bueno, la mención 
especial al señor diputado de Vox, que ha soltado la clásica 
de «el calor de toda la vida y la lluvia de toda la vida». 
Bueno . . . (Aplaudiments) Si eixe és el nivell, si eixe és el nivell 
del seu govern, anem a passar quatre anys molt fotuts, però 
seran quatre anys, no seran més. Perquè la gent no va a 
perdonar-los que, en els quatre anys més decisius per a la 
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emergència climàtica, vostés estiguen parlant i pactant amb 
gent que nega la ciència més bàsica.

El dogma de fe del mercat liberal, neoliberal, no està funci-
onant . No està funcionant en el lloguer, no està funcionant 
en l’emergència climàtica, no està funcionant en la cesta de 
la compra, en el preu de la vida. És a dir, tindran vostés que 
assumir que en algun moment algo está fallando en sus razona-
mientos . I és evident, i ho saben .

Respecte al tema de la DANA, només recordar una cosa, amb 
motiu d’aquesta DANA. En aquestes Corts Valencianes es va 
constituir una comissió d’estudi sobre els efectes de la DANA 
que es va ficar en marxa per a analitzar les conseqüències, 
amb veus experts, associacions i universitats. Sabeu qui va 
votar en contra d’eixa comissió? (Veus) Sabeu qui va ser, no? 
Els teniu ahí, la gent de Vox .

 
La senyora presidenta:

Señorías . . .

 
El senyor Bordera Romá:

La Vega Baja, no? (Aplaudiments)

Jo només vullc acabar ja amb una menció especial al tema 
de l’escalfament dels mars. Jo crec que n’hi ha alguna cosa 
que no arribem a comprendre encara bé, perquè és una cosa 
que és de veres que és, bé, vanguardia de la ciencia, no espero 
que ustedes, los de Vox, lo entiendan . (Veus) Però n’hi ha una 
cosa que és molt òbvia i és..., no sabeu, probablement, que 
el mar, hui dia, els oceans en general, almacenaban el 90 % 
del calor excesivo que estábamos generando. El tercio de 
las emisiones de CO2 se almacenaban en los océanos . Esto 
está empezando a dejar de ocurrir . Ha habido un punto de 
ruptura climático en los océanos este verano, lo están dici-
endo todos los científicos. Ustedes pueden negar la eviden-
cia científica más básica, pero la evidencia científica va a ser 
testaruda y les va a demostrar lo equivocados que están.

I res, només dir-vos que, damunt, amb el tema dels models 
climàtics està passant una cosa que és molt curiosa, i és que 
sempre es corregixen a pitjor . Mucho fundamentalismo 
climático, pero los modelos climáticos se corrigen a peor. 
Siempre se equivocan porque se quedan cortos, como uste-
des . (Aplaudiments)

 
La senyora presidenta:

Muchas gracias .

Tiene la palabra, en representación del grupo socialista, la 
ilustre diputada María José Salvador .

Cuando quiera.

 
La senyora Salvador Rubert:

Gràcies, presidenta .

Mire, consellera, vosté ha parlat del Pitvi, m’encanta que parle 
del Pitvi . Estava el ministre Íñigo de la Serna negociant amb 
el president Puig eixe Pitvi, les inversions per a la Comunitat 
Valenciana, i vaig ser jo la que va anar a Adif, a acabar de tancar 
eixe Pitvi. I sap quina encomana em va fer el president Puig? 
No acordem el Pitvi si no s’inclouen inversions per a la provín-
cia d’Alacant, perquè no en preveia ni una. (Aplaudiments) I sap 
gràcies a qui es va incorporar eixa connexió ferroviària amb l’Al-
tet? A la nostra reivindicació . Sempre hem estat reivindicant, 
com hem reivindicat l’AP-7 gratuïta que, per cert, vostés parlen 
molt d’això i va ser un govern socialista (aplaudiments) el que 
ha fet l’AP-7 gratuïta. També és un govern socialista el que ha 
negociat a Europa que no hi hagen peatges a les autovies, el 
senyor Barrachina estarà molt content .

I també en el tema del corredor mediterrani, senyoria . Hem 
invertit un 70 % més que els governs del Partit Popular. El 
100 % de tot el traçat del corredor projectat i el 80 % en 
execució. És que fins i tot els empresaris de la Comunitat 
Valenciana ens feliciten per la intensitat i l’execució del corre-
dor . (Veus. Aplaudiments) Jo sé que vosté també està contenta, 
perquè això va a millorar la competitivitat del nostre territori.

Mire, jo vaig escoltar un dia una frase molt interessant: fes 
el que pugues amb el que tingues i a on estigues. Sembla 
fàcil, però és la clau de la responsabilitat de governar . El 
que pugues és no regalar-li més temps a divagar, a construir 
enemics i fantasmes per tapar o bé el que no saps o el que 
no entens o el que no et deixen.

Amb el que tingues significa que els valencians hem sabut, 
tots i totes, sempre hem estat infrafinançats. Vol que li 
comente quant vam haver de dedicar a factures i impa-
gaments, quan vam arribar en 2015? Vol que li parle de 
serra Grossa, tres anys parada? Vol que li parle de la T2? 
Benvinguda la línia 10, senyoria . Benvinguda . Li parle de 
l’Empalme de Burjassot; li parle de la intermodal de Castelló, 
que la seua consellera, quan vosté era directora gene-
ral, tenia guardada en un calaix per a no decidir? No només 
obres parades, que nosaltres hem représ i hem finalitzat, és 
que, a més, havíem de pagar eixe mètode alemany, que era 
molt comú en eixa conselleria . 106 milions d’euros, obres 
parades i havíem de pagar; havíem de pagar la Fórmula 1, 
que era coste cero .

Mira, el que tingues significa que just en esta època, tenint 
la gran oportunitat dels fons europeus, vinculats inexcusa-
blement i irremediablement a l’Agenda 2030 . . ., pregunte al 
seu company d’escó què opina. El que tingues és un llegat de 
projectes, adjudicacions, avanços administratius, que li van a 
donar un joc molt positiu, si no apliquen el revanchisme .

Finalment, on estigues és molt important. No li parle ni d’un 
GPS ni d’un mapa, li parle d’on està . Vosté està a la bancada 
blava, vosté està al govern . Governe, senyoria .

Considerant les seues declaracions, anuncis, visites d’este 
estiu, vull fer-li una consideració. No deu atacar el passat 
recent i, a la vegada, presumir d’ell quan li convé sense citar 
drets d’autor, que tampoc cal, però un poc de respecte insti-
tucional . (Aplaudiments)

Per cert, ve de qualificar d’excel·lència la concessió del bus 
Elx-Rodalia. I, aixina, totes les concessions d’autobusos que 
vosté posarà en servei en els propers mesos, tot arreu del 
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territori, de nord a sud, busos elèctrics, tal com preveuen els 
plecs . Senyoria, nosaltres ens ho vam trobar 30 anys cadu-
cat . Hem hagut de fer molta tasca de diàleg, de consens amb 
molts alcaldes i alcaldesses . Cada pam de territori vam recór-
rer per a consensuar i per a treballar eixes concessions .

I quant a les inversions ferroviàries, sap què li dic? Hem inver-
tit molt. També hem invertit en seguretat i en implantar el 
sistema ATP a la nostra xarxa ferroviària .

Per tant, quasi tot el que té de positiu, ha conegut vosté este 
estiu pel territori o ha anunciat, passarà. Passarà perquè és el 
resultat no d’un govern o d’un oracle negacionista amb l’ex-
trema dreta, passarà perquè és fruit del treball i les decisions 
del govern del president Ximo Puig .

Vaja assumint que el cronograma de les polítiques d’infraes-
tructures, d’obres públiques, de mobilitat, ni són fàcils, ni són 
curtes, ni s’improvisen. Teníem la mala costum de planificar, 
de consensuar, d’escoltar, de tractar, d’exposar, de licitar, de 
contractar, de fer . Sols un límit: l’interès general, i construir 
un territori per a avançar sempre cap a un territori sosteni-
ble, intel·ligent i innovador, afegir valor al territori i segure-
tat jurídica .

La nova economia, la del Green New Deal, necessita els 
seus propis ecosistemes, que alguns anomenen entorns de 
reputació . Un territori dissenyat al voltant del talent, de la 
credibilitat, de la ciència, no del negacionisme . El negacio-
nisme, senyoria, ja no té ajudes ni és tendència en aquells 
que prenen decisions que ens poden afavorir. No un territori 
marcat pel desprestigi i la decadència, un model que, malau-
radament, hem conegut, hem patit i vam superar. Recorde el 
polígon industrial de Vallada, senyoria, que van deixar vostés 
hipotecat eixe ajuntament, i pose en valor Parc Sagunt, 
perquè eixe és el nostre model que canviarà l’economia del 
nostre territori . (Aplaudiments)

Senyora consellera, intente no tornar allí mai més . Nosaltres, 
si tenen eixa temptació, estarem ací per a tractar d’evitar-ho . 
(Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Muchas gracias .

Tiene la palabra la honorable consellera para ejercer su dere-
cho a réplica, ahora sí, por un tiempo de cinco minutos.

Cuando quiera.

La senyora consellera de Medi Ambient, Aigua, 
Infraestructures i Territori:

Gràcies, senyora presidenta .

Vinga, vaig a utilitzar un minutet per a posar en valor el que 
ens uneix . Vinga, vaig a intentar-ho .

A sa senyoria Bordera, Compromís . Vosté parla de l’An-
tàrtida... Mire, jo preferisc parlar de l’Albufera. A mi el 

que m’importa és l’Albufera de València, senyor Bordera. 
(Aplaudiments) Jo l’espere, l’espere a treballar per l’Albufera . 
Tot el que vullguen aportar, doncs jo sentiré totes les seues 
propostes, però permeta que m’importe més l’Albufera que 
l’Antàrtida. Jo crec que l’Albufera ens pot unir, de veres.

I a la senyora Salvador . Ja tenim alguna cosa en comú, 
senyora Salvador . Vosté vol corredor mediterrani; jo també 
vull corredor mediterrani. Per la qual cosa, treballem juntes 
si vol pel corredor mediterrani, per descomptat que sí. 
(Aplaudiments) I per les rodalies, i per les rodalies .

Miren, hoy se han expuesto las líneas generales de nues-
tra política y también el balance de la herencia recibida. Hoy 
hemos contrastado dos modelos, el que va a poner en marcha 
la Comunitat Valenciana ante el que ha frenado el avance de 
esta tierra durante ocho años. Hoy hemos encontrado dos 
posturas, los que vienen a aportar frente a los que parece no 
vienen a aportar nada. Ustedes no han tomado nota de lo que 
les dijeron los ciudadanos el 28 de mayo.

Porque el 28 de mayo el mandato de los ciudadanos fue muy 
claro: cambiar esta tierra. Que medio ambiente sea compati-
ble con desarrollo, que defendamos firmemente el agua para 
la Comunitat Valenciana, que gestionemos el territorio para 
generar competitividad y atraer inversión, que apostemos 
decididamente por las infraestructuras que necesitamos. 
Ha llegado una nueva forma de hacer política, con sentido 
común, con unidad de acción, con diálogo, priorizando los 
intereses de la Comunitat Valenciana para lograr una comuni-
tat donde vivir, convivir y también invertir, señorías.

El canvi està ací. Un govern del canvi per a tots, alacantins, 
castellonencs, valencians, i que comptarà amb tots, del poble 
més menut a la ciutat més gran, tots són igual d’importants . 
Treballar pels 542 municipis: portarem el canvi a cada racó 
d’esta terra, (aplaudiments) treballarem per a tots .

Miren, l’herència rebuda és molt complicada, però mirem cap 
a endavant, amb esperança, amb il·lusió. Sabem el que cal fer 
i ho farem, amb gran responsabilitat, per a retornar la confi-
ança en esta terra, amb treball, esforç . Els convide a cons-
truir, perquè l’enfrontament no ajuda. Els demane altura de 
mires i molt d’amor per esta terra .

Moltíssimes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora presidenta:

Gracias, consellera .

Terminamos así el segundo punto del orden del día .

Antes de suspender la sesión, que se reiniciará a las cuatro 
y media, quería agradecer al técnico de imagen y sonido, 
Paco Pavía, que mañana se jubila y, por tanto, es el último 
pleno con el que contamos con sus servicios. Pues agradecer 
los servicios prestados a estas Cortes durante los 39 años . 
(Aplaudiments)

Se suspende la sesión . (Se sent una veu que diu: «Hasta las 
cuatro y media)
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(Se suspén la sessió a les 14 hores i 7 minuts) 
(Es reprén la sessió a les 16 hores i 33 minuts)

La senyora presidenta:

Señorías, retomamos la sesión .

Por favor, vayan tomando asiento .

Compareixença de la consellera d’Innovació, Indústria, Comerç 
i Turisme, senyora Nuria Montes de Diego, per a informar 
sobre les línies generals de la política que portarà a terme la 
conselleria, sol·licitada a petició pròpia (RE número 577), a la 
qual s’acumula la sol·licitada pel Grup Parlamentari Compromís 
per a explicar les principals línies de treball de la conselleria 
al llarg de la present legislatura (RE número 319) i a la qual 
s’acumula la sol·licitada pel Grup Parlamentari Socialista per 
tal d’informar sobre les línies polítiques generals a desenvolupar 
des de la conselleria (RE número 335)

 
La senyora presidenta:

Por favor, retomamos la sesión con el siguiente punto del orden 
del día, el punto número 3: comparecencia de la consellera de 
Innovación, Industria, Comercio y Turismo para informar sobre 
las líneas generales de la política que llevará a cabo la conselle-
ria, solicitada a petición propia, registro de entrada número 577; 
acumulada a la comparecencia de la consellera de Innovación, 
Industria, Comercio y Turismo para explicar las principales líneas 
de trabajo de la conselleria a lo largo de la presente legislatura, 
solicitada por el Grupo Parlamentario Compromís, registro de 
entrada número 319; acumulada a la comparecencia de la conse-
llera de Innovación, Industria, Comercio y Turismo para informar 
sobre las líneas políticas generales a desarrollar desde la conse-
lleria, solicitada por el Grupo Parlamentario Socialista, registro de 
entrada número 335 .

Iniciamos con la intervención de la honorable consellera .

Cuando quiera.

 
La senyora consellera d’Innovació, Indústria, Comerç i 
Turisme:

Buenas tardes a todos .

Gracias, presidenta .

Miembros del Consell, señorías, muy buenas tardes .

Hoy es mi primera intervención en esta tribuna y, además, 
es un placer que sea, además, de manera consensuada. Creo 
que el primer consenso que hemos tenido todos los grupos 
políticos es pedir mi comparecencia en el día de hoy, y espero 
que esta sea la tónica general de esta legislatura.

Como digo, es mi primera intervención en esta tribuna y 
me dirijo a ustedes para exponer la hoja de ruta de esta 

conselleria, que tengo el honor de dirigir en esta undécima 
legislatura. Desde luego que espero estar a la altura del 
reto que el presidente Carlos Mazón me encomendó para 
desempeñar un cargo como este y de la confianza puesta en 
este Consell, y en mí en particular, por los ciudadanos de la 
Comunidad Valenciana .

Como todos sois conocedores, he estado veintisiete años 
trabajando por la mejora del turismo en nuestra comuni-
dad desde el sector privado, y sé de primera mano lo que es 
ver cómo una administración adopta decisiones que no se 
corresponden con las verdaderas necesidades de los secto-
res afectados y que ni siquiera son escuchados previamente. 
Les aseguro que una de las máximas de esta conselleria será 
fomentar el diálogo con todos los sectores como herra-
mienta esencial para buscar puntos de convergencia y cons-
truir los consensos necesarios para abordar los desafíos que 
se nos presentan, y aprovechar todas las oportunidades que 
también podamos tener .

Desde el mismo momento en que el presidente Carlos Mazón 
y el resto de miembros del Consell tomamos posesión de 
nuestros cargos, adquirimos el compromiso con todos los 
ciudadanos de llevar a cabo un programa de gobierno que 
hiciera de nuestra comunidad una comunidad más próspera, 
más abierta, más inclusiva y en la que cada individuo sea libre 
para poder llevar a cabo su proyecto vital y, en el caso de mi 
conselleria, además, su proyecto empresarial o emprende-
dor. Y esta es precisamente la prioridad de este Consell, lide-
rar un proyecto en el que quepamos todos, sin sectarismos 
ni imposiciones, con la finalidad de que los ciudadanos recu-
peren la confianza en las instituciones que nunca debieron 
perder .

Y es por ello que, derivado de este compromiso que adqui-
rimos con la ciudadanía de nuestra comunitat, nos pusimos 
a trabajar desde el primer día, porque la responsabilidad se 
demuestra con hechos y no con palabras . Si no, recuerden los 
anuncios que estábamos cansados de escuchar desde esta 
misma tribuna y que nunca se llegaban a materializar.

Señoría, en tan solo los dos primeros meses de gobierno, 
este gobierno ha iniciado los trámites para bonificar el 
99 % del impuesto de sucesiones y donaciones. Ha redu-
cido el gasto político, que ya ahorra a los ciudadanos de la 
Comunidad Valenciana más de veinte millones de euros . 
Ha congelado las tasas universitarias . Ha puesto en marcha 
la reversión del traslado del CICU de Alicante a Valencia . 
Ha iniciado el plan Vive para construir 10 .000 viviendas de 
protección oficial. Ha puesto en marcha la mesa del agua de 
la comunitat. Ha iniciado los trámites para la modificación de 
la ley de ordenación del territorio, que agilice la concesión 
de licencias, y ha hecho lo necesario para bajar los impues-
tos a los jóvenes que quieran adquirir una vivienda; (aplaudi-
ments) deducciones a los valencianos que vayan al oculista, 
al gimnasio o al odontólogo, por solo citar unos ejemplos . 
Y si estos son tan solo unos ejemplos en dos meses, imagí-
nense lo que puede conseguir este Consell, liderado por 
Carlos Mazón, lo que va a conseguir en una legislatura 
completa .

En lo que concierne a la conselleria que dirijo, hemos llevado 
también a cabo medidas inmediatas que, a lo largo de mi 
intervención, voy a pormenorizar, y muchas otras que iremos 
desarrollando a lo largo de esta legislatura . Pero, antes, 


